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Landsorganisasj onens representantskap
tråd te  sam m en til m øte onsdag 15. ja n u a r kl. 11 i Folkets H us’ 
store sal, Oslo.

M innetale.

K onrad Nordahl, L andsorganisasjoens form ann, åpnet m øtet med 
denne m innetalen : —  Siden vi v a r sam let til kongressen i m ai i fjo r 
e r noen av våre  k jen te  og ak tive  k am era te r i fagbevegelsen gått 
bort. Den 6. ju n i 1957 døde Jens Teigen, vel 80 å r gam m el. Han 
m øtte siste gang som gjest på LO ’s kongress 1 m åned før han  døde. 
Jen s Teigen v ar ak tiv t m ed i arbeiderbevegelsen  fra  han  17 å r gam 
m el ble v a lt inn  i s ty re t i S trøm m en A rbeidersam funn. I 1911 var 
han  m ed og s tifte t N orsk Sag-, T om t- og H øvleriarbeiderforbund, 
og ble v a lt som forbundets første hovedkasserer. I 1918 ble han  
v a lt til sek re tæ r i L andsorganisasjonen, og da Ole O. L ian  døde 
p lu tselig  i 1925, fungerte  Teigen som form ann til han  på kongressen 
sam m e å r ble v a lt til nestfo rm ann  og hovedkasserer i L andsorgani
sasjonen. D ette verv  hadde han  til 1931 da han  ble lønnet form ann 
i Oslo Sam virkelag. H an hadde denne stilling  til 1946. Da v ar han 
b litt  70 å r gammel.

Den 16. ju li 1957 døde en ve te ran  i N orsk S jøm annsforbund, 
Oscar N ilsen, vel 80 å r gam m el. For 50 å r siden v ar han  med å 
stifte  den foren ing  som i dag er O slo-avdelingen av N orsk S jø
m annsforbund. F ra  1910 til 1926 v a r han  nestfo rm ann  i forbundet. 
Senere v a r han k n y tte t til O slo-avdelingen inn til 1946, da han  gikk 
av  m ed pensjon. I 36 å r v a r  han  m edlem  av  fo rbundssty re t i 
S jøm annsforbundet og en periode m edlem  av L andsorganisasjonens 
sek re ta ria t.

Den 17. desem ber 1957 døde m edlem  av v å r t rep resen tan tskap , 
A lb ert Johansen, Tromsø, vel 60 å r  gam m el. Også han  hadde et 
ak tiv t liv  i arbeiderbevegelsen  b ak  seg da h an  gikk bort. F ra  
1933— 1949 v a r han  u a v b ru tt m edlem  av lan d ssty re t i Norsk 
B ygningsindustiarbeiderforbund. I å rene 1946— 1949 v ar han  sekre-



tæ r  i Trom s faglige Sam organisasjon og fra  1949 N orsk B ygnings- 
industria rbe iderfo rbunds d is trik tssek re tæ r for N ord- Norge. H an 
v a r i m ange år, og fram  til sin død, m edlem  av L andsorganisa
sjonens rep resen tan tskap .

Den 27. desem ber 1957 døde Ole Røset, S te ink jer, 67 å r gam m el. 
H an v ar en av pionerene i N orsk Skog- og L andarbeiderfo rbund , 
og gjennom  en å rrek k e  m edlem  av forbundets landssty re  og fo r
hand lingsu tvalget for skogbruket. P å  fo rbundets landsm øte i 1955 
tra k k  han  seg tilbake  fra  sine tillitsverv , og ble sam tid ig  innvo tert 
som æ resm edlem  av forbundet. Ole Røseth var, inn til han  gikk av 
fo r a ldersgrensen, sek re tæ r ved T røndelag  faglige Sam organisasjons 
S te ink jerkon tor, og ned la  h e r et s to rt og fo rtjen s tfu llt arbeid, ikke 
m inst b lan t skog- og landarbeiderne  som han  i sæ rlig  grad var 
k n y tte t til.

A lle de jeg  h er h a r n evn t h a r  g jo rt en stor innsats i no rsk  fag 
bevegelse som vil huskes i å rene fram over. Vi lyser fred  over deres 
minne.

M innetalen  ble påh ø rt stående.

V elkom sttale.

K onrad  N ordahl fo rtsa tte : P å  S ek re ta ria te ts  vegne h a r jeg  den 
æ re  å ønske rep resen tan te r og innbud te  velkom m en til d e tte  re p re 
sentantskapsm øte. Vi h a r  ikke noen stor dagsorden n å r  de t g jelder 
an ta ll pun k te r, m en de t er e tte r  m in m ening en v ik tig  dagsorden. 
Vi skal behandle hele ta r if f  situasjonen  for det å re t vi e r gå tt inn  i. 
Jeg  håper a t d iskusjonen og ved takene h er v il bli til gagn for fag 
bevegelsens m edlem m er og for det lan d e t vi bygger og bor i. Med 
disse ordene ønsker jeg  vel m øtt og anm oder nestfo rm annen  å fo re ta  
navneopprop.

P. M entsen, Landsorganisasjonens nestform ann, fo retok  nav n e
oppropet. N avnefortegnelsen over R epresen tan tskapets m edlem m er 
er ta t t  inn  i s lu tten  av  protokollen. I de tilfe lle  da varam annen  
m øtte, e r det hans n avn  som e r fø rt opp. Tor B ratager, Oslo, og 
A nker Johannessen , Å lesund, svarte  ikke ved navneoppropet. Olaf 
B ruvik, S ek re ta ria te t hadde m eld t forfall.

Som g jester m øtte: s ta tsråd  U lrik  Olsen, s ta ts råd  G unnar B råthen , 
Iv a r V iken, A rbeidernes O pplysningsforbund, a rb e id era ttach é  B ruce 
Millen.

F ra  sam arbeidskom itéen: E inar G erhardsen , M artin  T ranm æ l, 
T rygve B ratte li. F ra  F unksjonæ r sam bandet: S verre  Bolstad.

F ra  LO’s adm inistrasjon : Jens Berg, Tor ju s  G raver, P au l Engstad, 
A lfred  Skar, A rne K r. M eedby, R agna K arlsen , Egil A hlsen, K åre

H alden, K je ll H oller, Jon  Rikvold, H ara ld  A ndersen, R. Røberg- 
Larsen.

F ra  LO ’s ungdom sutvalg: A nders M ørk.
F ra  LO ’s kv innenem nd: H ilda A ndersson.

Dagsorden og forretningsorden.
K onrad  N ordahl re fe re rte  S ek re ta ria te ts  forslag  til dagsorden:

1. Forretningsorden.
2. Tariffsitua-sjonen 1958.
3. Norsk Elektriker, og Kraftstasjonsforbund (elektrisitetsforsyningens 

forbund).
Fastsettelse av organisasjonsområdet

4. Suppleringsvalg til sekretariatet.
Forslaget ble enstemmig godkjent.

N ordahl re fe re rte  d e tte  forslaget fra  S ek re ta ria te t til fo rre tn in g s
orden:

1. Møtets forhandlinger er ikke offentlige. M eddelelser til pressen skjer 
kun ved LO’s presse- og informasjonskontor.

2. Ingen har rett til å få ordet mer enn 2 ganger i samme sak. Unntatt fra 
innledningsforedraget begrenses taletiden til 10 minutter første og 5 
minutter annen gang. Til forretningsordenen gis ordet bare 1 gang og 
høyst 1 minutt for hver sak. For øvrig kan det stilles forsalg til ytter
ligere tidsbegrensning og strek med de inntegnede talere.

3. Forslag innleveres skriftlig og undertegnet med vedkommendes navn. 
Intet nytt forslag kan tas opp etterat det er besluttet satt strek med de 
inntegnede talere. Forslag som ingen forbindelse har med de på dags
ordenen oppsatte saker, kan ikke behandles.

4. A lle vedtak skjer med alm innelig flertall. I tvilstilfelle, eller når 10 
representanter forlanger det, foregår avstemningen ved navneopprop.

5. I protokollen innføres bare forslagene, avstemningene og de fattede 
beslutninger, samt oppgave over dem som deltar i debatten. Protokollen  
leses opp ved hvert møtes begynnelse og for siste møte ved dets av
slutning.

K onrad  N ordahl: Som vi ser er d e tte  den fo rre tn ingsorden  vi a lltid  
h a r  b ru k t, ia llfa ll så lan g t tilbake  som jeg  kan  huske. I m otsetn ing 
ti l  tid ligere  h a r  vi ikke sa tt noen tider. E tte r den oversik ten  vi h a r 
nå, vil vi ikke bli ferdige i dag. Vi m å regne m ed et p a r tim er i 
m orgen. D et er m eningen å begrense m iddagstiden  ti l  114 tim e. Vi 
m å s lu tte  av  i 5 -tiden  i e tterm iddag . O m kring 50 m edlem m er av 
rep resen tan tsk ap e t er in n b u d t til den am erikanske  am bassade, og 
m ottakelsen  der begynner kl. 6. I e tte rm iddag  få r vi bestem m e n å r 
vi skal begynne i m orgen. E r det noen m erk n ad er til fo rre tn in g s
ordenen  m ed de supplerende opplysninger som jeg  h a r  g itt?  —  — 
Ingen m erknader er fram kom m et, og forslaget er godkjent.



Tari f f  situasjonen.

F ørste  p u n k t på dagsordenen er tariffsituasjonen . Vi h a r  anm odet 
sta tsm in iste ren  om å gi en oversik t over den økonom iske situasjon. 
H an h a r  e rk læ rt seg villig, og jeg  h a r  den glede å gi o rdet til 
s ta tsm in iste r E inar G erhardsen.

Statsm inisterens redegjørelse for den økonom iske
situasjon.

S ta tsm in iste r Einar G erhardsen: —  Vi s tå r foran  en ny  f ire å rs 
periode m ed A rb e id e rp a rtifle rta ll i Norges S torting . For R egjeringen 
er oppgaven for så v id t le tt. U tgangspunket for R egjeringens arbeid 
b lir  A rbe iderpartie ts  program , som ble v e d ta tt på landsm øtet i fjo r 
og som ble lag t til g runn  for valgkam pen. D essuten h a r  vi som 
g runn lag  det lang tidsprogram m et som R egjeringen u ta rb e id e t i fjor. 
I de to  program m ene er det atskillige h undre  p rogram saker som 
R egjeringen  og sto rtingsg ruppa nå  h a r få tt i oppdrag å få  løst i 
fireårsperioden . Jeg  tro r  de t vil væ re  alm innelig  enighet om a t vi 
bør sette  oss de t æ rg je rrig e  m åle t å få løst alle p rogram punktene. 
Jeg  ve t ikke om det vil væ re  m ulig. Men så san t vi kan  k la re  det, 
m å h v er eneste k o n k re t p rogram sak  bli g jennom ført.

Den fø rste  prøven  få r en n å r  R egjeringen skal legge fram  n asjona l
b u d sje tte t for 1958 og forslaget til s ta tsb u d sje tt for 1958 — 1959. I 
de t vesentlige er begge ferdige, m en de er ikke offentlig  tilg jenge
lige før de legges fram  for S tortinget. Jeg  e r derfo r avskåre t fra  å 
gi d irek te  opplysninger om innholdet i n asjona lbudsje tte t og s ta ts 
budsje tte t. Men jeg  kan  under alle  om stendigheter si a t i sine opplegg 
for b udsje ttene  h a r R egjeringen lag t vek t på å ta  de første  sk ritt 
for å v irkeligg jø re  de m ål som er tru k k e t opp i arbeidsprogram m et 
og langtidsprogram m et. M ålet for R egjeringens økonom iske politikk  
vil væ re  de t sam m e som i alle e tte rk rig så ra : fu ll sysselsetting og 
økt produksjon. M en situasjonen  er nå  vanskeligere enn i tid ligere  
e tterk rig sperioder. Hvis vi spør hv ilke  økonom iske p roblem er vi 
s tå r overfor, m øter vi e t p a r gam le k jenn inger: p resset på u ten rik s- 
økonom ien og p resset på prisene. Den ugunstige k o n ju n k tu ru tv ik 
lingen h a r  fo rs te rk e t disse problem ene.

De to foregående årene, 1956 og 1957, v ar gunstige for u ten rik s- 
økonom ien. Vi kan  ikke si det sam m e om u tsik tene  for 1958. Det 
b lir  regne t m ed a t vi v il få  e t underskudd  på m er enn en m illiard  
k roner. D et skyldes delvis a t s tø rre  beløp v il bli b ru k t til å betale  
for n y kon traheringer, m en fø rst og frem st skyldes det de lavere
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frak ten e  og dårligere  p rise r på våre  ekspo rtvarer. H vordan  skal vi 
kom m e gjennom  e t  å r  m ed så s to rt u nderskudd  i u ten riksøkono- 
m ien? R egjeringen regner m ed a t v i skal k la re  det ved h je lp  av lån 
og k red itte r, og ved h je lp  av v alu tareservene, som n å  er noe s tø rre  
enn tid ligere . Slike u tv e ie r k an  b rukes en tid , m en b are  for en 
begrenset tid . D et er nødvendig a t alle som vil gjøre seg opp en 
b eg ru n n e t og saklig m ening om situasjonen, er oppm erksom  pa at 
Norges u tenriksøkonom iske stilling  er m eget bekym ringsfu ll. På 
bakg ru n n  av  den bekym ringsfu lle  situasjonen  e r de t nødvendig  å 
holde m er ig jen  på investeringer og fo rb ru k  enn  tid ligere.

Jeg  vil også si noen ord om prisu tv ik lingen , som jeg  går u t  frg 
sæ rlig  in teresserer rep resen tan tsk ap e t i forbindelse m ed diskusjonen 
om tariffoppgjøret.

I den siste ta riffperioden  h a r  p risn iv åe t v æ rt m er stab ilt enn i de 
foregående år. T ariffav talene  i 1956 b le  in n g å tt på g runn lag  av en 
prisindeks på  150 poeng. I s to rp a rten  av  perioden  —  like  ti l  fo r e t 
p a r m åneder siden —  h a r  prisindeksen  ligget på g jennom snittlig  
151 poeng. De siste m ånedene h a r den steget og ligger i dag på 
153 poeng.

N år de t h a r v æ rt m ulig å holde p risene såpass stabile, ve t alle 
a t det ikke m inst skyldes økte subsid ier fra  sta tens side. I dag 
b ru k er sta ten  800 m illioner pr. å r til p rissubsid ier. D et kan  ha  v æ rt 
de lte  m eninger om det h a r v æ rt rik tig . V åre politiske m otstandere  
m ener a t det ikke h a r  v æ rt rik tig . D et fik k  vi v ite  i S to rtinget i fjor, 
og u n d er valgkam pen fikk  vi høre det igjen. F ra  arbeiderbevegelsens 
side h a r vi m ent a t de t v a r s terke  g ru n n er fo r en slik  politikk . Den 
h a r  gagnet lønnstakernes stilling. M en vi kan  ikke se b o rt fra  at 
den  h a r  v æ rt en økonom isk belastn ing  og i ikke liten  grad  en politisk  
belastning.

A lle er k la r over a t n å r  subsidiebevilgningene kom m er opp i 800 
m illioner, m elder d e tte  spørsm ålet seg m ed fu ll tyngde: E r det 
m ulig å holde det der i lang tid  fram over? R egjeringen h a r  alvorlig  
overveid d e tte  spørsm ålet. Den h a r sp u rt seg selv om det ved å 
holde subsidiene på det nåvæ rende n ivå v il væ re  m ulig  å  h ind re  
en heving av det alm innelige kostnadsnivå. Hvis de t hadde v æ rt 
m ulig, ville de t bydd på så vesentlige fo rdeler a t en kansk je  bu rde  
undersøke om det kunne gå an å unngå reduksjon  av  subsidiene. 
Men vi er kom m et til a t de t ikke v il væ re  rea listisk  å regne m ed a t 
vi kan  holde p ris - og kostnadsn ivået d er det e r i dag, selv om 
subsidiene b lir opp re ttho ld t på  det nåvæ rende nivå.

I dag er indeksen på 153 poeng. Men flere  ting  ligger «på lur». 
I m ars kom m er den årlige opp justeringen  av husleien. D et u tg jø r 
0,3 poeng. Vi vet også a t det v il bli en viss sesongm essig stigning



for jo rdb ruksvarene . De som ste ller m ed disse tingene, reg n er m ed 
a t indeksen pr. 15. m ars v il ligge på  155 poeng. Så vet dere  a t 
lønnsutv ik lingen  ikke er jevn . D et sk je r en økning av lønningene 
i tariffperioden , der noen få r  re la tiv t stor stigning, andre  liten  eller 
ingen. D et vil ikke væ re  rea listisk  å regne m ed et oppgjør nå  der 
ingen få r  tillegg. Disse tingene gjør a t vi ikke kan  tenke på å holde 
kostnadsn ivået d er de t ligger i dag.

Hvis R egjeringen skulle prøve å holde subsid iebevilgningene på 
800 m illioner i kom m ende bud sje ttå r, v ille  det få  m erk b are  konse
kvenser. Vi ville  m åtte  sk jæ re  ned på  an d re  bevilgn inger som de 
fleste g jerne  ville ha  enda høyere enn de er. Vi v ille  m å tte  sk jæ re  ned 
bevilgningene til gode form ål. M en det ville  ikke væ re  nok. Vi ville 
også m å tte  øke sta tens inn tek ter. A vgiftsforhøyelser v ille  ikke føre 
fram , fordi de g ir seg u tslag  i levekostnadsindeksen. Vi v ille  m åtte  
øke de d irek te  ska ttene  m ed et p a r  h u n d re  m illioner, og de t ville 
ram m e alle  sk a tty te re  betrak te lig .

R egjeringen  e r kom m et til a t det e r nødvendig å redusere  subsi
diene. Hvis vi fo re ta r en analyse av  subsidiepostene, fin n er vi at 
om lag  500 m illioner k roner er de t som vi kan  kalle  «ordinære» 
subsidiebeløp. De er vesentlig  k n y tte t til jo rdb rukssek to ren  og er 
delvis tilskudd  til næ ringen , m en selvsagt også til fordel fo r fo r
b rukerne . Vi h a r  e t subsidiebeløp på 300 m illioner av  m er ek s tra 
o rd inæ r k a rak te r. Ved å redusere  subsidiebevilgningene fra  800 til 
500 m illioner v il vi le tte  ganske betydelig  hele budsjettbehandlingen . 
Vi vil da kunne tilgodese nødvendige gode form ål og få  løst opp
gaver som arbeiderbevegelsen  e r in te ressert i å få løst. De v a re 
slagene subsid iereduksjonen  gjelder, e r m elk, m elkep roduk ter og 
m argarin . D et v il gi e t u tslag  i levekostnadsindeksen på 5 poeng.

H vordan  vil den økonom iske u tv ik lingen  bli på  lenger sikt? Det 
e r de t nå  vanskeligere å si noe om enn de t vanligvis h a r  v æ rt e tte r  
k rigen. I den siste tiden  h a r  im portp risene v ist en viss nedadgående 
tendens. D et g jelder ikke fø rst og frem st fo rb ruksvarene, m en her 
h a r  de t v æ rt en viss nedgang for kaffe  og sukker. D et er e t lite  
beløp som nå  brukes til kaffe-subsid ier, og det e r g runn  til å håpe at 
om ikke så lenge vil enhver subsid iering av kaffen  falle  bort. For 
suk k er er de a llerede fa lt bort. D et er sæ rlig  råv aren e  vi im porterer 
som h a r  sunket i pris. D et v il ta  a tsk illig  tid  før d e tte  v il gi seg 
u tslag  i p risn ivået h e r hjem m e.

N år de t g je lder pristendensen  i Norge, er det l i t t  fo rsk jellige  fa k 
to re r  som sp iller inn. Men i a lm innelighet kan  vi si a t om prisene 
på  im p o rtv a re r h a r  v ist nedadgående tendens, v iser p risene her 
h jem m e oppadgående tendens.

F ør S to rtinget g ikk fra  hverand re , ga R egjeringen en e rk læ ring
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om det ikke ville b li fo re ta tt endringer i subsidiepolitikken før 
spørsm ålet hadde v æ rt d rø fte t m ed rep resen tan te r for o rgan isa
sjonene og m ed S tortinget.

R egjeringen h a r  nå  o rien te rt rep resen tan te r for organisasjonene 
om det som er dens p laner. D et h a r  v æ rt ho ld t e t m øte m ed fo r
m annen  og nestfo rm annen  i LO og fo rm annen  og nestfo rm annen  i 
N orsk A rbeidsgiverforening. D essuten h a r det v æ rt ho ld t e t m øte 
m ed form ennene og g enera lsek retæ rene  i de to  jo rdb rukso rgan isa
sjonene. Jo rd b ru k sav ta len  løper u t 1. ju li i år. E tte r  gjeldende av tale  
skal de t tas opp fo rhand linger senest 1. m ars, og forslaget ti l  ny 
av tale  skal egentlig  væ re  ferd ig  1. april. De tid lige fris tene  e r sa tt 
av hensyn til produksjonsopplegget i jo rd b ru k e t. Jo rd b ru k so rg an isa 
sjonene h a r bedt om a t fo rhandlingene om den nye av ta len  kom m er 
i gang ia llfa ll i siste halvdel av februar.

S to rtinget v il få seg forelag t spørsm ålet om subsid iepolitikken — 
i alle tilfe lle  i forbindelse m ed sta tsb u d sje tte t, m en dessuten  fo re
ligger det et problem  m ed dekning  av subsidiene for innevæ rende 
periode. D et e r om kring 200 m illioner k ro n er R egjeringen ikke h ar 
dekning  for, m en den h a r S to rtingets fu llm ak t til å b ru k e  pengene. 
N år R egjeringen h a r  få tt  k larsignal fra  organisasjonene, v il den 
søke ko n tak t m ed S tortinget, slik  a t R egjeringen og finanskom itéen 
kan  få drø fte  de spørsm ålene en h er s tå r overfor.

R egjeringen h a r ikke ta t t  stilling  til tid sp u n k e t for endringene i 
subsidiene. Spørsm ålet e r om v i skal ta  det hele i en om gang eller 
i flere  etapper. D et v il bli ta t t  alle  rim elige hensyn  til ønsker fra  
fagorganisasjonens side. Så sn a rt R egjeringen få r  v ite  hvordan  fag 
bevegelsen ser på disse spørsm ålene, v il den overveie fram gangs
m åten.

Spørsm ålet vil m elde seg om en heving  av  barnetrygden . De 
prisforhøyelsene de t h er er snakk  om g jelder fo rb ru k sv are r som de 
b a rn erik e  fam iliene b ru k e r m est av. D erfor h a r  v i m en t a t det 
■samtidig m ed subsid iereduksjonen bør foretas en rim elig  økning av 
barne trygdens satser.

S ta tstjenestem ennene h a r lenge fo rh an d le t om en ny  av ta le  i 
stedet for den som løp u t 1. ja n u a r i år. D et er a tsk illig  m isnøye 
b lan t tjenestem ennene over a t de ikke h a r fa tt  re su lta te t tid ligere. 
D et kan  jeg  for så v id t godt forstå. M eningen er a t de t skal væ re  
oppnådd en ighet om ny  av ta le  før den gam le løper u t. Men i den 
situasjonen vi h a r  nå  —  foran  subsid iereduksjon  og av ta le r i det 
p riv a te  arbeidsliv  og m ed bønder og fiskere  e r det um ulig  for 
j^ggjøringen å legge fram  et k o n k re t tilb u d  til sta tstjenestem ennene 
på e t for tid lig  tidspunk t.

R egjeringen h a r  lag t fram  forslag  til ny  forhandlingslov  for sta ts-
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tjenestem ennene. Den vil kunne skape m er orden i forhandlingene 
i den sta tlige  sektoren. O rdningen vil bli den sam m e som i det 
p riv a te  arbeidsliv  —  tidsbestem te av ta ler, forhandling, m ekling, 
even tue lt rikslønnsnem nd. En av de tingene vi h a r  lag t v ek t på å få 
løst, e r spørsm ålet om forhand lingsre tten . Landsorganisasjonen og 
an d re  hovedorganisasjoner e r også in te ressert i å få m er ordnede 
forhold her. D et er n æ r sagt håp løst slik  som det er nå  — med 
fo rhand lingsre tt for nesten  en hv ilken  som helst organisasjon.

Jeg  tro r  vi bør a lvorlig  overveie å dele opp tariffoppg jø re t for 
sta tstjenestem ennene. E t felles oppgjør for 115 000 sta tstjenestem enn  
e r ikke noen god løsning så u en sarte te  som forholdene er. Hvis 
tanken  om m er selvstendige adm in istrasjoner b lir rea lisert, for 
eksem pel a t je rn b an en  og postvesenet få r en frie re  stilling, e r det 
spørsm ål om ikke det kan  føres fo rhand linger e ta t for etat.

Jeg  skal si noen ord om k ravene  om et O slo-tillegg. D et er delvis 
et organisasjonsproblem . Vi h a r  m erke t de t i alle de tre  spesielle 
tilfe llene  vi h a r  h a tt  i den senere tid. O slo -læ rerne h a r  b ru tt  u t av 
Norges L æ rerlag , O slo-politiet h a r sk ilt lag m ed sin hovedorganisa
sjon, og aksjonen fra  postfo lkene i Oslo v iste  også a t det h e r lå 
organisasjonsproblem er. Spørsm ålet om O slo-tillegg er like  m ye et 
organisasjonsproblem  som et lønnsproblem  for staten . Jeg  håper a t 
alle vil godta a t spørsm ålet b lir u tredet. I s ta tsråd  fredag  vil den 
kom itéen som er varsle t, b li nedsatt. Innstillingen  skal behandles av 
organisasjonene og sta ten , og jeg  håper a t de t v il føre til a t vi kan  
bli k v itt de tte  stridsspørsm ålet som h a r skapt så m ange vanskelig
heter.

Vi bør overveie et a lm innelig  stre ikefo rbud  for politiet. N år vi 
opplever a t po litie t i e t lands hovedstad  går til ulovlig  arbeidsned
leggelse, går det over alle rim elighetens grenser. 1 fjo r som m er 
vars le t O slo-politiet s tre ik  den dagen S to rtinget ble oppløst. Men de 
ble stående på sine p lasser u ten fo r S tortinget. Jeg  tro r  de som ta r  
ansette lse  i po litie t m å bli k la r  over a t de ikke kan  b ruke sam m e 
m etoder som andre. M en det b e ty r selvfølgelig a t de m å kunne få 
sine lønns- og arbeidsv ilkår fa s tsa tt av  en lønnsnem nd.

Jeg  sa tid ligere  a t den økonom iske situasjon er slik  a t vi m å holde 
ig jen  på  investeringer og fo rb ru k  i s tø rre  u ts trek n in g  enn tidligere. 
R egjeringen vil satse på  endel spesielle om råder —  de t g je lder u t 
dannelse  og forskning  og veibygging. D essuten m å vi g jøre m er i 
helsesektoren, sæ rlig  n å r  de t g jelder byggearbeider for sinnslidende. 
R egjeringen er in n stilt på  a t vi fo rtsa tt skal satse m ye på  k ra f t
u tbygging og industrire ising . I jo rd b ru k e t og fiskeriene vil ras jo n a li
seringen bli fø rt v idere. Boligbyggingen vil bli ho ld t på et n ivå som 
gir 25 000 nye leiligheter pr. å r —  altså  100 000 i fireårsperioden.
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Det er sa tt fram  forslag  om fo rkortelse  av arbeidstiden  i sam svar 
m ed innstillingen  fra  den kom itéen som h a r  behand le t spørsm ålet. 
D et m å væ re  en v ik tig  oppgave for arbeiderbevegelsen  å v irk e lig 
gjøre det vi h a r sagt: a t reduksjonen  av arbeidstiden  skal bli 
g jennom ført u ten  a t veksten  i p roduksjonen  hem m es. Jeg  vil g jerne 
be om a t de ak tive  tillitsm enn  i fagbevegelsen in te ressere r seg posi
tiv t for dette.

I den siste tiden  h ar ko n ju n k tu ru tv ik lin g en  v ist en rekke s tagna- 
sjonstendenser, sæ rlig  i A m erika. P roduksjonen  h a r v æ rt langsom t 
synkende. D enne svakere produksjonsu tv ik lingen  er bakgrunnen  for 
de lavere  frak ten e  og a t enkelte  b å te r h a r m å tte t gå i opplag. Det 
m å væ re  v å rt håp  a t denne stagnasjonsperioden ikke b lir  for lan g 
varig. Vi er inne i en situasjon som tæ re r  på våre  sm å v a lu ta - 
reserver. D et kan  gå en tid, m en vi er nød t til å væ re  forsiktige. 
En langvarig  situasjon av denne a r t  vil kunne gjøre d rastiske  tiltak  
nødvendig.

F orskjellige n æ rin g er s tå r overfor vanskeligheter. D et er avset- 
n ingsvanskeligheter som fø rer til stagnasjon. N år det er vanskelig  
å få solgt varene  på verdensm arkedet, v irk e r de t inn  på prisene. Da 
b lir det spørsm ål om den in ternasjonale  konkurranseevnen . D ette 
g je lder tydeligst for eksportnæ ringene, m en en sto r del av h jem m e
næ ringene er i v irkeligheten  i sam m e stilling. Vi m å væ re  fo rbered t 
på a t også h jem m enæ ringene vil m erke  en stad ig  s te rk ere  k o n k u r
ranse. H er kom m er kostnadsnivået inn  —  og det v ik tigste  av a lt: 
hensynet til sysselsettingen. Jeg  skal ikke blande m eg bo rt i rep re - 
sen tan tskapets vedtak , m en jeg vil væ re  glad hvis det jeg  h a r sagt 
kan  få rep resen tan tene  til å se tingene i sam m enheng. T illitsm ennene 
i den faglige og politiske arbeiderbevegelse  h a r felles oppgaver, og 
noe av det v ik tigste  er fo rtsa tt å holde fu ll sysselsetting  i Norge, 
s lu tte t sta tsm in isteren .

K onrad N ordahl tak k e t E inar G erhardsen  for det in teressan te  
foredraget.

S ek re ta ria te ts  forslag.

S ek re ta ria te ts  forslag til ved tak  om den faglige situasjon  ble nå 
delt om til rep resen tan tene.

Det hadde denne ordlyden:
I

D en økonom iske u tv ik ling  har stort sett væ rt gunstig  i siste  tariffperiode. 
H vis en  betrakter årene 1956 og 1957 under ett, har det væ rt en  stign ing i 
industriproduksjonen pr. sysse lsa t t  på m ellom  8 og 9 prosent. I enk elte  andre 
næ ringer har stign ingen  væ rt m indre, slik  at stign ingen  i  den totale  nasjo
nale produksjon pr. sysse lsa t t  kan anslåes til bortim ot 6 prosent.
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I sam m e tidsrom  h a r  reallønnsøkingen fo r voksne m annlige og kvinnelige 
indu stria rbe idere  u tg jo rt vel 7 prosen t i g jennom snitt. S tigningen i den 
ree lle  k jøpeevne e r im id lertid  ikke fu llt så stor, da en fikk  en m erkbar 
øking i skatte innbetalingen  ved overgangen ti l sk a tt av  åre ts  inntek t.

D en alm innelige sysselsettingssituasjon h a r  v æ rt god i tariffperioden , og 
investeringene h a r  ligget på et m eget høy t nivå.

F o r 1956 og 1957 u nder e tt v ar det e t overskudd på næ rm ere  300 mill. k ro 
n e r på vare- og tjenestebalansen  overfor u tlandet. S to rparten  av  dette  o ver
skudd gikk im id lertid  m ed til å be tale  ren te r til u tlandet, slik  a t det to ta lt 
se tt h a r  v æ rt balanse. Sam tidig h a r  det fu n n e t sted en netto  opplåning, 
slik  a t landets v a lu ta reserver er b litt styrket.

R eallønnsøkingen i siste tariffperiode  skyldes — fo ru ten  v irkn ingen  av 
tariffrev isjonen  1956 — i sæ rlig  lønnsglidningen og stab ilite ten  i prisnivået. 
Selv om lønnsglidningen b id ra r til den g jennom snittlige reallønnsøking, 
skaper den sam tidig betydelige p roblem er ved at den v a rie re r s te rk t i om 
fang fra  gruppe til gruppe. Disse p roblem er h a r  m eld t seg ved h ver eneste 
ta riffrev isjon  e tte r krigen, og de er ikke  m indre iøynefallende foran  ta r iff
rev isjonen  1958. D et m å legges sæ rlig  vek t på å f je rn e  de sk jevheter som 
de tte  forhold  skaper.

Levekostnadsindeksen h a r steget endel u tover høsten 1957, m en ser en 
på perioden fra  m ai 1956 og u t å re t 1957 u nder ett. h a r indeksen gjennom 
sn ittlig  ligget på vel 151, dvs. bare  ubetydelig  over basista lle t i indeksavtalen. 
D ette re su lta t m å delvis sees på bakg runn  av  den sk jerpede prispolitikken, 
m en d e t er på d e t rene  a t d e t fø rst og frem st er økingen i p rissubsid ier 
som h a r  g jo rt det m ulig å holde indeksen innenfor en rim elig  ram m e. P ris 
subsidiene u tg jø r nå om lag 800 m ill. k roner på årsbasis. D et e r  atskillig 
m er enn  fo ru tsa tt ved fram leggelsen  av sta tsbudsje tte t fo r 1957—1958, og 
R egjeringen h a r  m eddelt a t en i tiden  fram over ikke kan  opprettholde 
prissubsid iene i et s lik t omfang.

D en økonom iske situasjon foran  tariffrev isjonen  1958 m å karak teriseres 
som usikker og uk lar. D en in ternasjonale  kon junk turoppgangen  de siste 
to—tre  årene  synes foreløpig å ha  passert et vendepunkt. I USA h a r  stag- 
nasjonstendenser g jo rt seg gjeldende. V eksten i industrip roduksjonen  er 
stanset opp, og det h a r v æ rt en m erkbar oppgang i arbeidsløsheten. D et har 
likeledes v æ rt stagnasjon eller tilbakegang  i enkelte  européiske land. Disse 
stagnasjonstendenser, sam m en m ed e t s te rk t fall i råvareprisene, synes lik e 
vel ikke å væ re  til h in d er fo r a t flere  land  strev er m ed inflasjonsproblem er. 
D et in ternasjonale  økonom iske b ilde e r  derfo r s te rk t b landet.

T endensene u te  i verden  h a r e tte r  h v e rt sa tt s itt preg  også på forholdene 
i Norge. F rak tfa lle t v il slå u t i en betydelig  nedgang i frak tinn tek tene , det 
h a r  v æ rt tilløp  til p roduksjonsinnskrenkn inger på enkelte  om råder, og 
arbeidsløsheten  ved utgangen  av 1957 kan  e tte r  foreløpige beregninger antas 
å ligge 4 å 5.000 høyere enn for e tt å r  siden. D et er m ulig  at denne stigning 
i arbeidsløsheten  e r forbigående, m en  den e r e t k la r t sym ptom  på sk jerpet 
konkurranse. K on junk tu ru tv ik lingen  h a r også sa tt s itt p reg  på industrip ro 
duksjonen  der de t u tover høsten  1957 v a r en s te rk t avtagende tendens i 
produksjonsøkingen. N edgangen i frak tin n tek ten e  sam m en m ed en betydelig  
øking i sk ipsim porten  vil v idere  føre til a t en m å regne m ed e t underskudd  
på v are - og tjenestebalansen  overfor u tlan d e t på  bortim ot 1 m illiard  
k ro n er i 1958.

Mens im portprisene v iste stigning i begynnelsen  av  tariffperioden , h a r de 
i løpet av 1957 gå tt noe nedover igjen, og en m å regne m ed a t fa lle t i de 
in ternasjonale  råv a rep rise r kan  fo rsterke tendensen. Selv om e tte rv irk n in 
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gen av den  tid ligere  oppgang ikke e r he lt u ttøm t, synes det likevel bere ttige t 
å si a t d e t i den næ rm este  tiden  fram over ikke v il bli noen alm innelig  
p risforhøyende tendens v ia  utenriksøkonom ien. D et v il derfo r væ re  den indre 
økonom iske u tv ik ling  i in n tek te r og kostnader som sam m en m ed subsidie- 
po litikken  b lir bestem m ende for bevegelsen i p risn ivåe t i tiden  f>-amover.

Norges økonom i er b litt k ra ftig  u tbygd  e tte r  k rigen. Som h e lh e t s tå r lande t 
ganske s te rk t økonom isk, og det bu rde  ikke væ re  noen g ru n n  ti l å tv ile  på 
a t vi kan  hevde oss i den in ternasjonale  konkurransen . Vi synes im idlertid  
å bevege oss inn  i e t h ard ere  in te rnasjona lt økonom isk klim a, og d e t e r  v ik 
tig  a t u tv ik lingen  i in n tek te r og kostnader i N orge ikke kom m er i u tak t m ed 
utv ik lingen hos v åre  konku rren te r.

II
K ongressen i m ai 1957 u tta lte  bl. a. a t de t i kom m ende kongressperiode 

sæ rlig  var to store spørsm ål som ville m elde seg i de t faglige arbeid. D et 
v a r en forkortelse  av arbeidstiden  og spørsm ålet om innføring  av  bedrifts- 
pensjon i tillegg ti l a lderstrygden. K ongressen fram hevet likeledes be ty d 
n ingen av  en u tjam ning  av lønnsskilnaden m ellom  kv in n er og m enn.

H ver for seg rep resen te re r disse reform ene betydelige u tg ifte r som m å 
belastes produksjonslivet. R eduksjonen av  arbeidstiden  til 45 tim er m ed fu ll 
kom pensasjon på alle tid lønnssatser b e ty r alene en  lønnsstigning på hen im ot 
7 prosent. Selv om en fo ru tse tte r a t p roduksjonen  i alm innelighet skal kunne 
holdes oppe m ed en ko rte re  arbeidstid , kan  en  ikke  se b o rt fra  a t d e t i 
en  overgangstid  vil bli en produksjonsm essig nedgang i m ange v irksom 
heter.

Id e t en viser til den økonom iske analyse i I, e r sek re ta ria te t av den opp
fa tn ing  a t hvis en  skal gjennom føre en fo rk o rte t arbeidstid , bedriftspen- 
sjonering og stø rre  likhe t i lønningene m ellom  kv in n er og m enn, m å en ved 
denne tariffrev isjon  konsen trere  seg om en fo rbedring  av lønnsv ilkårene for 
de g rupper som h a r  e t lav t lønnsnivå m ed liten  e lle r ingen lønnsglidning. 
I m otsatt fall v il sysselsettingen kunne kom m e i fa re  ved m ange bedrifter.

I  de fo rhåndsdrøftinger som L andsorganisasjonen h a r  h a tt m ed N orsk 
A rbeidsgiverforening h a r en få tt e t bestem t in n try k k  av a t det e r m uligheter 
fo r å oppnå bedre re su lta te r n å r det g je lder fo rkortelse  av arbeidstiden  og 
innføring av  bedriftspensjonering , hvis en ta r  e t sam let oppgjør fo r de ta r iff
av ta le r som løper u t i 1958.

Vedtak:
Id e t en v iser til foranstående og form annens redegjørelse, anm oder re p re 

sen tan tskape t sek re ta ria te t om å oppta fo rhand linger m ed N orsk A rbeids
g iverforening om et sam let ta riffoppg jø r på grunn lag  av de drø ftinger som 
tid ligere  h a r funnet sted. Disse fo rhand linger skal væ re  s lu ttfø rt innen  31. 
jan u a r 1958.

F ø re r forhandlingene fram  til e t forslag som sek re ta ria te t og ta r iffråd e t 
kan  anbefale, sendes forslaget til felles avstem ning. F ø re r forhandlingene 
ikke fram  til e t anbefalt forslag, overlates d e t til de enkelte  fo rbund  å av 
gjøre om de vil si opp de g jeldende tariffav ta ler.

Hvis fo rhand linger kom m er i stand  på  ovenstående grunnlag , sørges det 
fo r a t oppsigelsesfristen fo r ap ril- og m aifagene innskrenkes ti l en m åned.

Konrad Nordahl gjorde oppmerksom på at sekretariatets forslag 
var stemplet «fortrolig». —  Representantskapet skal senere ta stil
ling til hva som kan offentliggjøres. Inntil da kan intet offentlig
gjøres, sa Nordahl.
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Form annens redegjørelse for den fag lige situasjon.

Konrad Nordahl:  N år S ek re ta ria te t v en te t så lenge m ed å in n 
kalle  de tte  rep resen tan tskapsm øte  som til den 15. jan u ar, v ar det 
fordi vi ville ha en så god oversik t som m ulig før vi tok  diskusjonen 
om ta riff  situasjonen  i rep resen tan tskape t. P rak tisk  ta lt  alle ta r if f 
av ta lene  i det p riv a te  arbeidsliv  løper u t i å r  n å r en u n n ta r  H andels 
og K ontors av ta le r m ed N orsk A rbeidsg iverforen ing  og endel av ta ler 
som dette  fo rbundet h a r u ten fo r NAF. Disse av ta lene  går fø rst u t 
neste  år, m en ellers er det p rak tisk  ta lt  alle ta r iffa v ta le r  i det 
p riv a te  arbeidsliv  og m ed kom m unene som løper u t i år.

E inar G erhardsen  v ar inne på  fo rhandlingene m ellom  tjen es te 
m ennene og staten . I og for seg skulle det derfo r ikke væ re  nødven
dig for m eg å si noe om dem, m en jeg  vil ikke u n n la te  å nevne dem  
m ed noen ord. F orhandlingene m ellom  de store organisasjonene og 
sta ten  går sin gang — for øyeblikket er det fo rresten  m ekling. Men 
vi e r kom m et i den eiendom m elige situasjon a t h v e r gang en gruppe 
som ikke e r m edlem  av LO forsøker å gjøre e t fram stø t, få r  den 
fu ll stø tte  i hele den borgerlige pressen, en ten  det d re ie r seg om en 
lovlig handling  eller en m er e ller m indre  ulovlig. Vi så de t n å r det 
g ja ld t læ rern e  og de høyere kringkastingsfunksjonæ rene, og vi h ar 
nå se tt det i forbindelse m ed politiaksjonen  i Oslo. D et kan  sies 
m ye om dette. Jeg  er ikke i tv il om a t n å r disse gruppene få r så 
stor om favnelse i den borgerlige pressen, er det ford i de ikke er 
m edlem m er av LO. D et er en bevisst lin je  hos de borgerlige a t de 
skal prøve m est m ulig å legge sprengem ner innen LO. D erfor s tø tte r 
de disse gruppene fo ra t de skal få bedre re su lta te r enn de store 
gruppene som er m ed i LO. Da e r de t ikke spørsm ål om kostnader 
lenger. E llers sk river de sam m e avisene om hvor vanskelig  situasjo 
nen er og sier a t det m å vises m oderasjon ved tariffrev isjonene i det 
p riv a te  arbeidsliv . D et er ikke grenser for hvor lang t de vil tøye 
seg overfor g rupper som s tå r u ten fo r LO. Vi h a r derfo r sagt fra  at 
hvis s ta ten  e ller kom m unene går m ed på oppgjør m ed g rupper 
u tenfo r LO —  og vi h a r  g rupper m ed liknende av ta le r — vil vi ikke 
slu tte  av ta le r før det først e r o rdnet for de and re  gruppene. Vi vil 
ikke ha Skogerkonflik ten  om igjen. Vi vil ikke ha  noe oppgjør m ed 
kom m unene før gruppene u tenfo r LO er ferdige m ed sine oppgjør. 
Og kom m unene skal betale  våre  m edlem m er det sam m e som de 
andre  gruppene får. D et sam m e g jelder staten . Jeg  er ikke sikker 
på om jeg  tid ligere  h a r sagt fra  tydelig  nok om disse forholdene, 
m en h e re tte r vil jeg  jo  få anledning  til å si det i en dobbelkapasitet, 
som form ann i LO og som stortingsm ann.
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Oslo P o litifo ren ing  la r  seg lede av  en advokat som er fagbevegel
sens fiende nr. 1 b lan t advokater. H an v a r en av  Q uislings h ån d - 
gagne m enn, m en b rø t m ed Q uisling før okkupasjonen. H an kom 
k la r av  den på en noenlunde skikkelig  m åte, m en nå  h a r  han  opp ta tt 
sin  v irksom het igjen. H an ser de t som en oppgave å få  alle  po liti
folkene u t av LO.

D et h a r  v æ rt sk revet endel om p a rag ra f 20 i politiloven og hevdet 
a t  den ikke g ir politifo lkene re t t  til å stå  i LO. Men vi h a r  det 
svart på h v itt a t ju stisd ep artem en te t i 1947 m ente  a t de t v a r lovlig 
for po litie t å stå  i LO på betingelse av a t de t ikke  tas u t i sym pati
s tre ik . Ju stisd ep artem en te t gikk den gangen u t fra  a t s tre ik  kan 
politie t ikke delta  i. Ju stisd ep artem en te t h a r nå  en annen oppfatning.

E inar G erhardsen  nevn te  a t m an overveide å innføre stre ikeforbud  
for politiet. Vi er ikke så veldig b egeistre t for stre ikefo rbud . Det 
h a r vi g itt u ttry k k  for overfor ju stisdepartem en te t. På øm fintlige 
om råder som ikke tå le r  stre ik , h a r  v i k la r t å ordne det slik  a t det 
ikke er b litt  konflik ter. D et g jelder for visse g rupper innen  K om 
m uneforbundet. Selv om den teoretiske stre ik e re tten  er i orden, hai' 
vi avskrevet denne re tten  og fu n n e t fram  til fredelige ordninger. Vi 
e r heldige h er i lande t som ikke h a r  så m ange stre ikeforbud . I 
loven om V inm onopolet v a r de t engang stre ikefo rbud , m en sta ten  
h a r ikke tap t noe på a t de t ble opphevet.

Da rep resen tan tsk ap e t i 1947 behand le t saken, v a r de t den a l
m innelige oppfatningen a t po litie t ikke hadde stre ik e re tt. Hvis 
R egjeringen nå  vil konfirm ere den oppfatn ingen  som ju s tisd ep a rte 
m en te t hadde den gangen, kan  vi bare  ta  de t til e tte rre tn in g . Men 
R egjeringen bør også oppheve p a rag ra f 20 i politiloven som h a r 
skap t så m ye uk larhet.

G erhardsen  v a r inne på prisene. Jeg  v il b are  kon sta te re  a t p r is 
indeksen h a r  ho ld t seg stab il fra  m ai 1956 til desem ber 1957. Den 
lå  på 151 i gjennom snitt, m ens u tg angspunk te t ved tariffrev isjonen  
i 1956 v a r 150. D ette h a r  v æ rt den tariffperioden , ia llfa ll siden 
1949, da vi h a r h a tt den stø rste  prisstab ilite t.

Den økonom iske situasjon  i øyeblikket er noe usikker n å r  vi ser 
den fra  et sysselsettingssynspunkt. M an reg n er m ed a t de t i v in te r 
vil bli 4—5000 flere  arbeidsløse enn  i fjor. Selv om det i og fo r seg 
ikke er noen avskrekkende økning, v iser de t en tendens som ikker 
er bra. D ertil kom m er a t det e r atsk illige innsk renkn inger ru n d t 
om kring. Endel b ed rifte r e r i en vanskelig  stilling  og v e t ikke n å r 
de m å stoppe. Jeg  nevner bergverksindustrien . N år en u n n ta r  je rn -  
grubene er grubene i en vanskelig  situasjon. D et g je lder for eksem pel 
Sulitjelm a. K opperprisen  e r fa lt slik  a t de t h a r  v æ rt re is t spørsm ål 
om å stoppe d riften . E nkelte  b ed rifte r e r begynt å fo rko rte  arbeids-
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tiden. D et b lir ikke arbeidet om lørdagen. Det skyldes a t det ikke er 
a rbeid  nok. Den siste b ed riften  jeg  h a r  få tt  m elding om som h ar 
innført en slik  ordning, er A anonsens fab rik k er. Disse tingene m å vi 
ta  m ed i b e trak tn in g  n å r  vi skal v u rd e re  ta r if f  situasjonen  for 1958.

Vi h a r  endel m erkesaker som vi g jerne  v il ha  løst. Jeg  nevner 
tre  slike m erkesaker: k o rte re  arbeidstid , bedriftspensjonering  og 
u tjam n ing  av  lønningene for k v in n er og m enn. D et er saker som 
best kan  løses på  generell basis.

I fjo r hadde vi en konferanse m ed rep resen tan te r for A rbeids
giverforeningen. D et v ar i begynnelsen av desem ber. Ved siden av 
meg deltok  M entsen og A lf A ndersen. Vi hadde endel saker som vi 
skulle ha  ordnet. Da de t v a r g jort, kom  N A F’s rep resen tan te r inn 
på tariffoppg jøre t. De fo rta lte  om alle  vanskeligheter som bedriftene 
har, og d e t h ø rer m ed til deres oppgave å m ale tingene så svarte  
som m ulig. De sa a t ta riffoppg jø re t ikke v a r d isk u te rt m ed sen tra l
s ty re t i NAF, m en de sp u rte  om vi v a r villige til å prolongere alle 
ta riffene  i 1958 m ot a t A rbeidsg iverforen ingen  g ikk m ed på  å ta  den 
sam lede arbeidstidsfo rkortelse  på tre  tim er u n d er e tt  —  fra  en dato 
i 1959. A rbeidsg iverforen ingen  skulle dessuten  væ re  villig  til å gi en 
p rin sipperk læ ring  om a t den ville  ga inn  for bedriftspensjonering .

Vi sa a t vi ikke kunne svare  på  dette . Vi m å tte  forelegge saken  for 
S ek re ta ria te t. Den b le  behand le t der 10. desem ber. S ek re ta ria te t 
m ente  enstem m ig a t vi bu rd e  drø fte  saken m ed NAF, m en a t det 
ikke k u n n e  bli spørsm ål om en b a r prolongasjon. S ek re ta ria te t m ente 
a t vi ia llfa ll m åtte  ha e t lavtlønnstillegg. M ange g rupper h a r ikke 
noen lønnsglidning. B ekledning, tekstil, skotøy og NNN h a r  m ange 
lav tlønnede g rupper, og innen bygn ingsindustriarbeiderfo rbundet er 
de t også endel g rupper m ed lave lønninger. S ek re ta ria te t valte  
den u tveien  å d rø fte  disse tingene m ed NAF.

E tte r  endel tau trek k in g  e rk læ rte  NAF seg villig  til å d isku tere  
p rin sippe t om lavtlønnstillegg. M en i fø rste  rek k e  d isk u te rte  vi 
arbeidstidsforkorte lsen . H vordan  skal kom pensasjonen gis? Skulle 
de t b li lik t kom pensasjonstillegg? De høy tløn te  v ille  da ikke få 
fu ll kom pensasjon, de lav tløn te  v ille  få  m er enn  kom pensasjon. 
NAF ville  ikke aksep tere  lik t kom pensasjonstillegg. De sa a t det 
ville føre til a t de dårligste  industriene  —  de m ed den hardeste  
in ternasjonale  k o n kurransen  ■— ville  få  en slik  økning i lø n n su t
giftene a t de ikke kunne k la re  det. Vi regne t over de tte  og m åtte  
aksep tere  argum ente t. Vi m å tte  da ta  sats fo r sats. U kelønningene 
er k lare . De ukelønte  få r  k o rte re  arbeidstid , m en beholder den gam le 
lønnen. For tim elønte  er de t spørsm ål om kom pensasjonsprosenten. 
Den e r nøyaktig  6,66. D et kan  rundes opp til 7 prosent. Spørsm ålet 
om akkordene h a r  v æ rt d isk u te rt inngående. NAF v il ikke gi noen
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ting, m en de t kan  ikke vi akseptere. Vi er h er ikke kom m et til noe 
resu lta t. I den danske je rn in d u strien  er m an b litt  enig om fu ll 
kom pensasjon for arbeidstidsfo rkortelsen  fo r alle  tid lønnsatser, m en 
k n a p t 50 p rosen t kom pensasjon på  akkordsatsene. I den danske 
bekledn ingsindustrien  foreligger de t forslag  om en  kom pensasjons- 
prosen t for akkordarbeid  som ligger noe høyere, vel 50 prosent. 
A kkordf or tjenesten  i bek ledn ingsindustrien  e r im id lertid  a tsk illig  
lavere  enn i je rn industrien .

N år det g je lder bedriftspensjoneringen , v il A lf A ndersen  gi en 
redegjørelse  om den u tredn ingen  som er g jo rt av  en kom ité opp
n ev n t av S ek re ta ria te t. Jeg  v il b are  nevne to ting, som e r m eget 
essensielle. Skal a rbeiderne  og funksjonæ rene beta le  noe pensjons
innskudd  selv? D et and re  spørsm ålet er: K an  enkelte  fo rbund  selv 
adm in istre re  en pensjonsordning hvis vi få r  ti l  a t pensjonsordningen 
b are  skal om fatte  v åre  m edlem m er på  betingelse av a t vi adm in i
s tre re r  den selv? Forbundene m å da få  inn  kon tingen ten  og u tb e ta le  
pensjonene. Selv om vi b lir  enige m ed NAF, v il ikke pensjons
ordningen kunne gjennom føres før fra  1. ja n u a r  1960. T ypografene 
h a r en egen pensjonsordning som b a re  g jelder for m edlem m er av 
fo rbundet. Den adm in istreres av  typograf fo rbundet selv. M en jeg  er 
redd  for, hvis jeg  skal si m in  personlige m ening, a t en rek k e  forbund 
ikke v il k la re  en slik  ordning. Vi h a r  fo rbund  m ed vanskelige 
organisasjonsom råder og få  stasjonæ re  bed rifter. Jeg  nevner som 
eksem pler bygn ingsindustriarbeiderfo rbundet og arbeidsm andsfo r- 
bundet.

Hvis vi skal få e t lav tlønnstillegg , m å vi operere  m ed «tak». D et 
er ingen vei utenom . Vi h a r  d isk u te rt d e tte  i S ek re ta ria te t. Vi er 
enige om a t «taket» bu rde  settes til 4.50 k ro n er p r. tim e e lle r 216 
k roner uka. Den gjennom snittlige fo rtjenesten  i industrien  e r om lag 
5.40 pr. tim e. F oru tse tn ingen  e r a t de t skal gis sam m e tillegg  for 
k v inner og m enn, selv om «takene» ikke b lir  de sam m e. NAF sa a t 
de ikke kunne aksep tere  de «takene» v i foreslo, m en jeg  tro r  nok a t 
det skal gå i orden hvis de and re  tingene går i orden.

Mens vi ho ld t på  m ed drøftingene, v a r  de t to tin g  som kom  inn 
i bildet. D et ene v a r av ta len  i den danske je rn in d u strien . De tid løn te  
a rbeiderne  fikk  fu ll kom pensasjon fo r fo rkorte lsen  av  arbeidstiden. 
M instebetalingen ble hevet m ed 10— 12 øre tim en, m en de t g jelder 
bare  3— 400 m ennesker. For øvrig fikk  de ingen ting  i den danske 
je rn industrien . De s lu tte t en av ta le  på d e tte  e tte r  m in m ening 
m agre grunn lag  for 3 år. D et fo rte lle r noe om situasjonen  på  a rb e id s
m arkede t i D anm ark. De fikk  arbeidstidsfo rkorte lse  u ten  å gå lov- 
givningens vei. De danske arbeidsg iverne sa som så; i Sverige er en 
lov om k o rte re  arbeidstid  v ed ta tt, i Norge fo religger de t lovforslag.
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Vi bøyer oss for det. A vtalen  går u t på a t det i den danske je rn 
industrien  skal væ re  in n fø rt 45-tim ersuke fra  m ars 1960.

Den andre  tingen som kom  inn i bildet, v ar sam talen  som re p re 
sen tan te r for NAF og LO hadde m ed sta tsm in isteren  og finans
m in isteren  7. jan u ar. Vi fikk  der høre om reduksjonen  av subsidiene. 
D et v a r ikke u k jen t for LO’s folk. Tidlig i desem ber ble de t på e t 
m øte hvor LO ’s tillitsm enn, Josef L arsson og andre  v a r til stede, 
an ty d e t a t d e tte  an takelig  v ille  komme. Vi ble derfo r ikke overrasket. 
D et tro r  jeg  h eller ikke N A F’s rep resen tan te r ble.

Jeg  h a r m in personlige m ening om subsidiene, m en jeg  skal 
kom m e inn  på den her. D et kan  væ re  godt å få subsidier. D et h ar 
v æ rt en fordel fo r våre  m edlem m er a t vi h a r  h a tt  prissubsidiene, 
m en vi h a r opplevd før a t den dagen kom m er da sta ten  ikke lenger 
kan  betale  subsidiene. Den sure svie kom m er e tte r  den søte kløe.

Vi sa til arbeidsg iverne e tte r  m øtet hos sta tsm in isteren  a t vi ikke 
bare  m å tte  h a  tillegg fo r de lav tløn te , m en også genere lt tillegg. 
A rbeidsg iverne v a r ganske kyniske. De leste  bare  opp av lønns
sta tis tikken . De sa a t selv om indeksen går opp, vil a rbeiderne  væ re 
bedre  s tille t enn for to år siden på  grunn  av  lønnsglidningen. Det 
kunne ikke vi akseptere.

Vi er kom m et så lang t a t i stedet for genere lt tillegg  er det ta le  
om å få  h a lvau tom atisk  indeksregulering  u ten  tidsbegrensning  for 
første periode. Hvis indeksen stiger, kan  vi k reve  lønnstillegg den 
dagen den n å r den røde streken , en ten  de t e r i m ai, jun i, ju li eller 
en annen  m åned. Vi er h er enige m ed NAF, m en vi er ikke enige om 
hvor den røde streken  skal settes. NAF h a r  fo reslå tt e t sv ingnings- 
ta ll på 6 prosent. Vi h a r  ikke noe im ot å b ru k e  prosen t i stedet for 
poeng, m en vi sa a t et sv ingningstall på  6 prosen t —  eller nøyaktig  
9,2 poeng — kan  vi n a tu rligv is  ikke akseptere.

Så v a r de t noen ord om kvinnelønningene. E t lik t lav tlønnstillegg  
for k v inner og m enn vil bety  en u tjam ning . Vi v en te r nå  på  in n 
stillingen  fra  likelønnskom itéen. K om itéen —  e lle r ia llfa ll f le rta lle t 
d er —  vil foreslå a t Norge skal ra tifise re  konvensjonen om likelønn. 
Selv om d e tte  ikke b e ty r a t det b lir  g jennom ført likelønn, v il det 
gi oss s tø rre  m uligheter fo r å k jø re  v idere. Jeg  tro r  vi e r kom m et 
e t stykke på vei, m en vi h a r ennå lan g t igjen. D et er m eningen at 
en sakkyndig  forsam ling  skal avgjøre hva  som e r lik t arbeid.

I E ngland  er ikke like lønnsprinsippet g jennom ført i s ta tsadm in i
strasjonen. Jeg  leste  i D aily H erald  i går om en kv innelig  funksjonæ r 
i s ta ten  som hadde 80 k roner uka  m indre enn sine m annlige kolleger. 
Nå er hun  o p erert og er b litt m ann, og lønnen b lir  hevet m ed 80 
k ro n er uka. D et er n a tu rligv is en  m åte  å løse like lønn-prob lem et 
på —  u ten  a t jeg  v il anbefale  den. V erden ville  b li a ltfo r tris t.
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A rbeidsg iverne h a r tilb u d t 10 øre tim en som lavtlønnstillegg. D et 
h a r vi sagt nei til. A rbeidsg iverne m å gå m ye høyere opp.

A rbeidsgiverne h a r forelsket seg i de t danske system et m ed 3- 
årige av ta ler. D et h a r  ikke vi ta t t  stilling  til ennå. H eller ikke h a r 
vi ta t t  stilling  til arbeidstiden  for ik k e-k o n tin u erlig  sk iftarbeid . Det 
er h er spørsm ål om en ten  ko rte re  arbeidstid  e ller høyere lønn, eller 
begge dele.

Nå e r det n a tu rligv is endel u n n tak  fra  e t fellesoppgjør. Vi h ar 
sagt a t et om råde v il vi ikke ta  m ed, nem lig  k y stfa rten . S jøfolkene 
h a r en egen pensjonsordning. De vil ikke n y te  godt av a rbe ids
forkortelsen, ford i de h a r egne bestem m elser om arbeidstiden . De 
h a r fire  forbund, to i LO og to utenom . Vi h a r sag t a t vi god tar ikke 
noen av ta le  før styrm annsfo ren ingen  og m ask in istfo ren ingen  e r fe r 
dige m ed sine oppgjør. D et h a r  arbeidsg iverne aksep tert.

Vi h a r  noen få p riv a te  telefonselskaper h e r i landet. De h a r  pleid 
å følge sta tens oppgjør, og jeg  g år u t fra  a t det sk je r også denne 
gangen.

Tre tim ers forkortelse  av arbeidstiden  på en gang er en stor sak. 
Don er en m esse verd. Men det oppnår vi b are  gjennom  fellesopp
gjør. Ved forbundsvise fo rhand linger vil lovforslaget om to e tapper 
for arbeidstidsfo rkortelsen  bli fu lg t. F oru tse tn ingen  for 3 tim ers fo r
kortelse  fra  1959 er a t det finner sted et felles oppgjør.

Det e r v idere foru tse tn ingen  for et felles oppgjør a t lav tlønns- 
tillegget også skal gjelde dem  som h a r ta r iffe r  som løper u t til 
høsten. Indeksoppgjør vil også gjelde fo rbund  som h a r  rev isjon  til 
høsten. Den største  gruppen  er h er transporten .

D et foreligger nå et forslag for lan dbruke t. D et er et lavtlønnsfag. 
D et er en ighet om et tillegg på 20 øre tim en.

I S ek re ta ria te t er det p rinsip iell enighet om a t hvis vi kan  løse 
tre  hovedspørsm ål — kom pensasjonen for ko rte re  arbeidstid , la v t
lønnstillegg og pensjonsordning — bør vi gå inn for e t felles opp
gjør. D et det e r uen ighet om i S ek re ta ria te t er hvor lan g t vi skal 
s trek k e  oss un d er d e tte  oppgjøret: hvor lang t ned skal vi gå med 
lavtlønnstillegget, hva skal vi aksep tere  som kom pensasjonstillegg 
for akko rdarbeiderne  og hvor skal vi gå m ed på å sette  den røde 
streken? D et er de tre  tingene det er uen ighet om. Jeg  tro r  vi vil 
kunne kom m e til enighet m ed NAF om 15 øre i lav tlønnstillegg  og 
50 prosen t kom pensasjonstillegg på akkordene, m en jeg  kan  ikke si 
noe om hv ilket sv ingningstall for indeksen de t kan  b li en ighet om. 
Vi h a r ennå ikke feste t noe på pap ire t, og begge p a r te r  kan  gå fra  
de t de h ittil h ar sagt.

Vi m å ta  hensyn til m ulighetene for sysselsettingen h e r i landet. 
Ser vi på en stor in dustri som h erm etikk industrien , h a r  spørsm ålet
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om arbeidstiden  liten  in teresse. H erm etikkarbeiderne  e r sjeleglade 
hvis de kan  få  arbeide i 45 tim er uka. Den gjennom snittlige a rbe id s
tiden  er lan g t lavere. D et sam m e g jelder også andre  grupper. Men 
fo r de fleste m edlem m ene b e ty r d e tte  m ed arbeidstiden  m ye. Hvis 
vi kan  få tre  tim er m ed en gang, kan  det føre til en viss prisoppgang. 
M en en stor del av  de t p riv a te  arbeidsliv  k an  ordne produksjonen  
slik  a t  de t ikke b lir  noen prisoppgang. De sek torene som te lle r m est 
i indeksen, h a r  im id le rtid  de stø rste  vanskelighetene og den m inste  
m arg inen . Jeg  h a r ingen tro  pa a t vi kan  fa  tre  tim ers fo rkorte lse  
av  arbeidstiden  u ten  a t det g ir seg u tslag  i p risn ivået. D et v ille  gå 
le tte re  om vi gjorde det slik  som i Sverige —  tok  a rbeid stid sfo r
korte lsen  etappevis.

Jeg  v il nevne a t de t danske LO to ganger h a r ak sep tert a t  visse 
prisfo rhøyelser ikke skal te lle  i indeksen. De h a r  der au tom atisk  
lønnsregulering . I Sverige fikk  de en av ta le  i f jo r som sa a t hvis 
d e t i ta riffperioden  b le  inn fø rt a lm innelig  om setningsavgift, skulle 
den ikke te lle  i indeksavtalen . D et er store konsesjoner som er g itt 
i D anm ark  og Sverige. Vi h a r en gang g itt en slik  konsesjon. D et v ar 
i 1947. Da gikk vi m ed på a t dersom  brennevinsprisene steg, skulle 
de t ikke tas  m ed i indeksen. Om de h a r steget siden da v e t jeg  ikke.

Vi m å ta  stilling  til ta riffoppg jø re t i å r e tte r  den økonom iske 
s ituasjon  vi e r i nå  og på  g runn lag  av  det v i h a r  oppnådd i ta r if f 
perioden. D et h a r  vsert den  beste perioden  vi h a r h a tt  e tte r  krigen, 
s lu tte t K onrad  N ordahl. H an re fe re rte  så S ek re ta ria te ts  innstilling . 
N ordahl føyde til: S ek re ta ria te ts  innstilling  er enstem m ig, m en jeg 
g jen ta r a t b ak  den enstem m ige innstillingen  ligger det visse nyanser 
n å r  d e t e r spørsm ål om tall.

M øtet ble h evet kl. 13.15 og begynte  ig jen  kl. 14.45.
D a etterm iddagsm øtet tok  til, re fe re rte  Thorle if A ndresen  p ro to 
kollen f ra  form iddagens m øte, som ble enstem m ig godkjent.

F o rm annen  re fe re rte  te leg ram  fra  A n k e r  Johannessen, Å lesund, 
som m eddelte  a t h an  ikke kunne m øte på g runn  av sykdom  og a t det 
v a r fo r sen t å innkalle  varam ann.

D ebatten  om  tariffsituasjonen.

M arius Trana, S ek re ta ria te t: — N år jeg  fo rlanger ordet m ed en 
gang, er de t fordi både sta tsm in isteren  og fo rm annen  v ie t fo rh an d 
lingene for sta tstjenestem ennene stor oppm erksom het. De skal ikke 
avgjøres her, og jeg  vil derfo r si noen ord før vi s ta r te r  selve
d eb a tten  om tariffoppg jø re t.

I de senere å r —  og sæ rlig  e tte ra t vi fikk  p ris -  og lønnsdeparte- 
m e n te t  h a r  det g å tt m ye bedre  enn tid ligere  m ed forhandlingene
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for sta tstjenestem ennene. D et som h a r sk jedd h ittil, er vi tilfredse  
m ed. P rob lem et e r ikke de organisasjonene vi h a r  og som v i h a r  h a tt  
i lang  tid. P rob lem et e r den fo rtv ilte  politiske striden  om tjen es te 
m ennene og u tb ry te rg ru p p en e , som den borgerlige p ressen  k lapper 
i hendene for. D et g jør de t hele m ye vanskeligere.

D en nye forhandlingsloven som er fo reslå tt, v il g jøre forholdene 
le tte re . S iden 1950 h a r s ta ts tjen estem an n sk arte lle t a rbeidet for å få 
en bedre  forhandlingsordning . Jeg  h åp er vi få r de t nå. Jeg  vil ellers 
und erstrek e  det L O -form annen  sa om u tb ry te rg ru p p en e . De kan  ikke 
få bestem m e fa rten  og av talenes innhold.

N orsk Politifo rbund  h a r få tt stor og v erd ifu ll h je lp  fra  LO og 
s ta tstjenestem annskarte lle t. Forholdene i den e ta ten  e r s le tt ikke 
så dårlige. N år politifolk som tjen e r 15000 k ro n er å re t k rev e r tillegg 
på 3000 k roner, e r det g runn  til å rope e t a lvorlig  varsko. Vi m å se 
forholdene for de forsk jellige gruppene i sam m enheng. Vi h a r  et 
reg u la tiv  som om fatter alle fra  b ude t til d irek tø ren . Vi h a r  lønninger 
som ligger lan g t un d er g jennom snitte t ellers. E nkelte  h a r  bare  222 
k ro n er m åneden e tte r  lang  tjeneste , og da er a lt inklusiv . Disse 
g ruppene er vi nødt til å h jelpe. Og skal vi løfte bunnen  m å det 
nødvendigvis føre til en viss skyvning oppover i regu lativet.

S ta tsm in isteren  m ente a t det kunne bli le tte re  å ta  fo rhand linger 
e ta t for etat. D et e r m ulig. M en det kan  ikke væ re  så vanskelig  
m ed et fellesoppgjør for 115 000 s ta tstjenestem enn  n å r  vi h e r d rø fter 
fellesoppgjør for 250 000 lønnstakere . Jeg  tro r  fo rresten  ikke a t vi 
v il slippe b illigere fra  de t m ed etatv ise  oppgjør. Vi vil likevel væ re 
nød t til å se det hele i sam m enheng.

D et store  p rob lem et er p laseringen  i lønnsregulativet. Den nye 
forhandlingsloven vil fo rhåpen tligv is gjøre de t le tte re  å få løst de tte  
problem et. Vi godtar a t p laseringsspørsm ål skal avgjøres av  et 
spesielt organ. Jeg  håper a t de t b lir  oppre tte t. M en jeg  spår at 
K onrad  N ordahl vil få vanskeligheter i S to rtin g e t n å r  h an  skal fo r
svare  lovforslaget. D et g jelder sæ rlig  spørsm ålet om fo rhand lings
re tt. L ovforslaget som ligger på  bordet, m å bli det endelige vedtak. 
D et k an  ikke gis konsesjoner u n d er de v idere  forhand lingene som 
b ry te r  de t g runn laget som nå  er lagt.

Vi skal ikke h e r avgjøre tjenestem ennenes lønninger, m en jeg 
ville likevel si det jeg  nå  h a r  sagt.

Josef Larsson, S ek re ta ria te t: —  Jeg  v a r noe i tv il om jeg  skulle 
forlange ordet på d e tte  tidspunk t. Jeg  fikk  ikke h ø rt siste del av 
form annens redegjørelse, m en jeg  h a r  h ø rt a t han  sa a t de t bare  
v a r nyanser i oppfatn ingen  innen  sek re ta ria te t. Jeg  vil derfo r k la r 
gjøre m in stilling. Jeg  m ener a t det e r ikke b are  nyanser som skiller.
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D et er ikke r ik tig  a t sek re ta ria te ts  fram legg  er enstem m ig. Jeg  h a r  
ia llfa ll sterke reservasjoner. U enigheten  sk river seg nem lig i fø rste 
rekke fra  meg.

D et g je lder f. eks. fo rkorte lse  av  arbeidstiden  og kom pensasjonen 
for den. D et er u ts ik te r  til, tro r  m an, å få  halv  kom pensasjon for 
akkordarbeid . Jeg  m ener det er for dårlig . A kkordarbeiderne  har 
m å tte t renonsere  ved tid ligere  tariffoppgjør. Det h a r fo ru tsa tt stø rre 
innsats. F orhandlingene om arbeidstiden  ligger i en noe annen  gate. 
A kkord løn te  b ø r få noenlunde fu ll kom pensasjon. I D anm ark, som 
N ordahl nevnte, h ar de et m er bevegelig lønnssystem . D er kan  de 
oppsi akkordene i ta riffperiodene. De er ikke så bundet som vi.

N år d e t g jelder lav tlønnstillegget, nevnte  N ordahl a t det var 
u ts ik t til 15 øre tim en. D et m inste jeg  kan  gå m ed på er 20 øre.^ Vi 
hadde en 20-øresordning i J e rn -  og M etall i sin tid. Den bygde på et 
bedre  grunn lag  enn denne gangen. D ifferansen m ellom  takene og 
d et generelle  lønnsnivå v a r m indre enn nå.

N år det g jelder indeksreguleringen, m ener m an de t er u ts ik t til 
e t sv ingningstall på  5 prosent. Jeg  k an  ikke strekke  m eg lenger 
enn  4 prosent. Vi s tå r overfor en reduksjon  av subsidiene. Vi ve t a t 
de t b e ty r a t indeksen går opp, og jeg  tro r  vi vil nå 160 poeng 
ganske fort. Men selv  det vil ikke gi oss regu lering  m ed et svm g- 
n ingsta ll på 5 prosent. Vi v il frem deles ligge un d er den røde streken. 
Jeg  synes de t er for u rim elig  å innby  a rbeiderne  til å ved ta  e t fo r
slag som senker deres levestandard . Det nevnes i S ek re ta ria te ts  
innstilling  en stigning i reallønnen  på 7 prosent i siste tariffperiode. 
J e “ tro r  den h ar vsert 5— 6 prosent. Med e t svingningstall på 5 
p rosen t v il det hele nå  b li ta t t  tilbake  før de t b lir adgang til ta r if f -  
regulering .

M ed disse sterke  reservasjoner h a r  jeg  ikke m o tsa tt m eg felles- 
forhandlingar. Jeg  legger s te rk  vek t på hvordan  ta riffoppg jø re t b lir 
m o tta tt av de fagorganiserte. Det kan  føre til slik  m isnøye a t skaden 
b lir s tø rre  enn om det hadde v æ rt g itt noen h u n d re  tusen  kroner 
m er. Jeg  tro r  det e r r ik tig  å få  fram  oppgjørene slik  a t vi kan 
bevare  en god stem ning i fagorganisasjonen. Hvis ikke fellesfor- 
handlingene lykkes, kan  vi falle  tilbake  på forbundenes oppgjør. Da 
få r m edlem m ene i forbundene delta  i forhandlingene. Jeg  tro r de^ 
h a r  be tydning  for stem ningen i  organisasjonene.

Konrad Nordahl,  S ek re ta ria te t: —  Jeg  vil berik tige en del av det 
Josef L arsson sa. Jeg  sa i m in  redegjørelse a t det ikke v ar prinsip iell 
uen ighet i S ek re ta ria te t. Josef L arsson h a r  ikke sagt seg uenig i 
fellesoppgjør. D et er de t som e r prinsippet. U enigheten gjelder 
h v a  v i kansk je  v il anbefale. D er er de t nyanser. Larsson h a r  sagt 
a t han  kan  anbefale 5 prosent på akkordsatssne, vi andre  h ar
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sag t fire. D et er en nyanse. D et and re  spørsm ålet g je lder 15 eller 
20 øre i lavtlønnstillegg. D et e r også en nyanse. N år det gjelder 
indeksen, er det heller ikke noen prinsip iell strid . D et e r spørsm ål 
om 3, 4 e ller 5 prosent. De som hørte  Larsson, m å tte  tro  a t det var 
s to r p rinsip iell uen ighet i S ek re ta ria te t. D erfor v ille  jeg  si dette.

Einar Strand, NNN: — De som hørte  på sta tsm in isteren  og 
N ordahl, m åtte  få in n try k k  av a t de t ikke v ar så m ye å hen te  
m ellom  lin jene denne gangen. Vi som ta r  ordet, få r tenke  på om vi 
vil sverge til m agisteren  eller ta  innleggene opp til k ritisk  vurdering .

S ek re ta ria te ts  innstilling  o pererer m ed reallønnstign ingen  i 1956 
og 1957. Jeg  er ikke sikker på om de t er rik tig . U nder valgkam pen 
i rad ioen  sa G erhardsen  i en p risd eb a tt a t de t v a r ju k s  ikke å ta  
m ed p risu tv ik lingen  i hele e tterk rig sperioden  n å r  en sam m enliknet 
p risene i Norge og andre  land. Jeg  vil ikke b ru k e  så ste rk e  ord. 
E nten  en ta r  u tgangspunk t før k rigen  e ller like e tte r  krigen , ligger 
næ ringsm iddelarbeiderne dårligere  an  nå. Å rsaken  er a t de tilhø rer 
de g rupper som te lle r så m ye i indeksen. Vi h a r  grunn lag  for k rav  
om lavtlønnstillegg. Jeg  er glad for a t S ek re ta ria te ts  innstilling  n ev 
n e r spesielt hensynet til disse gruppene.

Jeg  er ikke enig m ed T rana  n å r  han  sier a t vi ikke skal avgjøre 
sta tstjenestem ennenes lønninger her. Vi u ten fo r sta tstjen esten  vil 
g jerne også høre hvordan  det ligger an. S ta tsm in isteren  ta lte  om et 
underskudd  på en m illia rd  kroner. Da m å vi også væ re  m ed å 
beskjeftige oss m ed problem et.

D et skal tas  inn  300 m illioner k ro n er i subsidier. H vor m ye av 
d e tte  skal gå til sta tstjenestem ennenes lønninger? H ver prosent 
lønnsstigning u tg jø r 16 m illioner k ro n er Med 10 prosent lønns
stign ing  vil sta tstjenestem ennene få  h a lv p a rten  av subsid iereduk- 
sjonen. Da kan  m an ikke si a t vi ikke skal d isku tere  tjen es te 
m ennenes lønninger her. Jeg  m ener ikke a t sta tstjenestem ennene 
ikke skal få tillegg, m en det er g rupper i dag som h a r så beskjedne 
in n tek te r a t det er g runn  til å stille  det spørsm ålet som jeg  nevnte.

Jeg  h a r ikke noe im ot a t vi fo rtse tte r fo rhandlingene m ed sik te 
på fellesoppgjør. Men S ek re ta ria te t m å ta  hensyn  til de lavtlønnede. 
Det kan  ikke ta  for m ye hensyn til de akkord lønte . Jeg  vet a t de tte  
e r eksplosivt stoff, m en jeg  er nød t til å ta  det opp her. Å tti prosent 
av NNN’s m edlem m er h a r  k revd  rev isjon  for de lav tløn te . N år vi 
skal se tingene i sam m enheng, m å de som er i en bedre  stilling  
væ re villig  til å resignere.

Karsten  Torkildsen,  S ek re ta ria te t: —  Jeg  vil si noen ord om m itt 
s tand p u n k t i S ek re ta ria te t. Jeg  er ikke tilh en g er av for ofte felles 
oppgjør. D et ville v irke  ugunstig  innad. Vi h a r i å r  tre  hovedspørs
m ål: ko rtere  arbeidstid , pensjonsordning  og u tjev n in g  av lønningene
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for kv inner og m enn. K an vi ordne disse tingene like godt fo rbunds
vis som ved fellesoppgjør? Jeg  m ener nei. Jeg  fo re trek k er hele 
arbeidstidsfo rkorte lsen  m ed en gang. Vi ve t ikke hvordan  det vil 
bli m ed kom pensasjon. D et kan  bli spørsm ål om lav tlønnstillegg  på 
20 øre og 3— 4 prosen t på akkorden. H vordan vil det bli ved fo r
bundsvise fo rhandlinger? Jeg  tro r  de lav tløn te  vil kom m e i en 
vanskeligere stilling  hvis de skal gjøre opp hver for seg. Jeg  våger 
ikke å væ re  m ed på å slå sp ille t over ende. Hvis de sterkeste  skal 
sik re  seg de t de kan, kan  vi s lu tte  å snakke om so lidaritet. Jeg  
m ener det e r nødvendig å se tingene i sam m enheng. K an noen gi 
fo rsik ringer om bedre re su lta t ved forbundsvise oppgjør, som k a n 
skje vil føre til a rbeidskonflik ter?  Jeg  vil stø tte  S ek re ta ria te ts  in n 
stilling  om a t fo rhandlingene fo rtse ttes  m ed sik te på  å få  e t best 
m ulig oppgjør. Jeg  er forbauset over Larssons innstilling . I J e rn -  og 
M etall h a r de jo  anledning  til å få  hevet m instelønningene i perioden.

Fritz W. Hannestad, N orsk F orbund  fo r A rbeidsledere  og Tekniske 
F unksjonæ rer: — Jeg  er glad fo r a t N ordahl skal m øte på  S to r
tinget, slik  a t han  kan  få  g itt u ttry k k  for LO ’s syn på u tb ry te r -  
organisasj onene.

D et m å væ re  tind rende  k la r t for oss som er m edlem m er av 
arbeiderbevegelsen  a t vi m å ta  hensyn til den situasjonen  som fo re 
ligger. Vi m å ta  alle hensyn for å besky tte  våre  m edlem m er m ot 
arbeidsløshet. D et v ille  væ re  ansvarsløst av  oss ikke å g jøre det.

Engstelsen for ikke å få e t even tuelt forslag  v e d ta tt sku lle  væ re  
m inst i Josef Larssons forbund. M instelønnssystem et v irk e r slik  a t 
lønningene kan  heves i perioden, og det e r J e rn  og M etall som h a r  
h a tt de s tø rste  lønnsjusteringene.

F orhandlingene m ed NAF bygger på det m an d ate t fagkongressen 
h a r gitt. To hovedspørsm ål s tå r i fo rg runnen : arbeidstid sfo rko rte l
sen og pensjonsspørsm ålet. D essuten h a r vi u tjam ningen  av lønn in 
gene fo r k v in n er og m enn. D et e r sto re  landev inn inger det h er d re ie r 
seg om. D et ser u t  som det er m ulig å få de to  store m erkesakene 
gjennom ført. D essuten vil vi kunne få et lavtlønnstillegg. Den 
uenigheten  som L arsson ga u ttry k k  for, d re ie r seg om underordnede 
spørsm ål. D et er ingen p rinsip ie ll uenighet. D et foreligger h e lle r ikke 
noen delte  m eninger om den økonom iske situasjon.

Jeg  tro r  et fellesoppgjør vil ha  m ange store fordeler, b lan t annet 
a t vi vil kunne få tre  tim ers arbeidstidsfo rkortelse  m ed en gang. 
Jeg  h a r en avg jo rt tro  på a t e t fellesoppgjør v il væ re  rik tig  i denne 
situasjonen. P rø v er vi m ed forbundsvise oppgjør, tro r  jeg  likevel a t 
vi vil havne i e t fellesoppgjør. D et m å væ re  slik a t vi veksler m ellom  
forbundsvise oppgjør og fellesoppgjør e tte r  som situasjonen  ligger
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an. Vi få r velge den ta k tik k  som fø rer til m ålet. Jeg  anbefa ler 
S ek re ta ria te ts  forslag.

Bjarne Klafstad,  N orsk E lek tr ik e r-  og K raftstasjonsfo rbund : 
— F ørst noen ord om pensjonsspørsm ålet. Vi m å i fo rbundene finne 
en  m åte  som gjør det m ulig  å organisere  pensjonsordningen  på 
organisasjonsm essig basis. Vi få r  da en sjanse til å trek k e  u o rgan i
se rte  til organisasjonen.

Jeg  vil også nevne sykelønnsordningen. F o rb u n d ssty re t på la  oss 
rep resen tan te r i LO ’s rep resen tan tsk ap  å ta  opp spørsm ålet om å få 
tilbake  den ordningen vi hadde før tilbakeslaget ved å øke in n sk u d 
dene. D et er vanskelig  å kaste  d e tte  spørsm ålet inn  i ta riffrev is jo 
nen, m en det e r av veldig betydning  å kom m e tilb ak e  til den o rd 
ningen vi hadde, sæ rlig  n å r de t g jelder karenstiden .

Jeg  fo rstå r a t det ikke er godt for LO ’s toppledelse å se alle 
nyanser u te  i fo rbundene og ta  hensyn  til dem. De som kom m er 
gunstigst u t av et fellesoppgjør, e r de som ligger på det høyeste 
fo rtjenesten ivå  i dag, til tross for lav tlønnstillegget. I v å r t fo rbund  
h a r vi både høytlønnede og lavtlønnede. D et er 1.40 k ro n er tim en  i 
fo rsk je ll m ellom  dem  som h a r akkord  og dem  som ikke h a r  det. De 
som ikke h a r h a tt lønnsglidning, skal nå  avspises m ed 15— 20 øre. 
D et b lir  um ulig  å fo rsvare  u te  i organisasjonene. I 1956 tok  vi noen 
k ra f tta k  for de lavestlønte. D et innrøm m er vi. M en vi h a r  ting 
som vi skulle re tte  på i «næ rm este fram tid» . M ed e t fellesoppgjør 
u ten  forbehold gir vi disse tingene på båten , og arbeidsg iverne h ar 
re t t  til å la  det subbe og gå en hel ta riffperiode  til. D et b lir m ange 
ting  som det b lir håp løst å fo rsvare  for m edlem m ene ved et felles
oppgjør. Jeg  vil ikke ta  stilling  til S ek re ta ria te ts  innstilling  før jeg  
h a r  h ø rt v idere  på debatten . M en jeg  v il be L O -ledelsen tenke på  de 
tingene jeg  h a r nevn t. Vi fikk  løst endel spørsm ål i 1954. K anskje  
de t også la r  seg gjøre i 1958.

Bjarne Dahlberg, N orsk B ak er- og K onditorforbund: —  Hvis jeg 
hadde s tå tt h er som rep resen tan t for en av de store  gruppene som 
h a r h a tt  lønnsglidning, v ille  jeg  sagt a t de lin jene  som S ek re ta ria te t 
h a r  tru k k e t opp er anbefalelsesverdige. M en vi h a r  g rupper som ikke 
h a r  noen lønnsglidning. Vi h a r g ru p p er som nå  ikke h a r råd  til i 
fø rste rekke å tenke på k o rte re  a rbeidstid  og andre  sosiale fo r
bedringer. D et ta k e t som det e r snakk  om, vil jeg  kalle  en fa ttig -  
m annstakordning . N år vi snakker om solidarisk  lønnspolitikk , bør vi 
m ene noe m ed det. M en d e tte  som n å  b lir  fo reslå tt h a r ikke noe m ed 
solidarisk  lønnspolitikk  å gjøre. Vi inn fø rer på  n y tt  fa ttig m an n s- 
takene.

Jeg  er dyp t uenig  i a t vi skal ta  fo rkorte lsen  av arbeidstiden  
under ett. A t de t vil skape økonom iske fo rs ty rre lse r kan  ingen
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b o rtfo rk la re . D et e r  h e lt  g a lt å  g jø re  d e t p å  d en n e  m å te n  og i s tr id  
m ed  a lle  fo ru ts e tn in g e r . H ø y ere  tilleg g  ti l  de la v tlø n te  v ille  ik k e  
sk ap e  s tø r re  økonom iske fo rs ty r re ls e r  en n  de t r e  tim en e s  a rb e id s 
fo rk o rte lse  i en  om gang.

E m il  R e ie r  sen,  N o rsk  B y g n in g s in d u s tr ia rb e id e rfo rb u n d : —  D et e r  
n a tu r l ig  a t  d e t g jø r  seg  g je ld en d e  fo rsk je llig e  v u rd e r in g e r  e t te r  de 
g ru p p e in te re sse n e  som  re p re s e n ta n te n e  sk a l v a re ta . Je g  k a n  ik k e  
fo rs tå  a t  fo rk o r te lse  av  a rb e id s tid e n  i en  o p e ra s jo n  sk a l h a  så  s to r  
v e rd i a t  v i m å  re s ig n e re  p å  lø n n sreg u le rin g sb e s tem m elsen e . I t r e -  
la s tin d u s tr ie n , som  je g  re p re se n te re r ,  e r  d e t 10 000 m an n . J e g  e r  
ik k e  i tv il  om  a t  de v ille  v e lge  å ta  a rb e id s tid s fo rk o rte lse n  i to  e ta p 
p e r  m o t å få  s tø r re  lø n n stilleg g . V ed  tre la s tb ru k e n e  og te g lv e rk e n e  e r  
lø n n e n  3.80— 3.90, og en  tre d je d e l av  a rb e id e rn e  h a r  re n  tim elø n n . 
E n liv e r  k a n  re f le k te re  ov er h v a  d e t v il b e ty  h v is  d e  b lir  sk u ffe t ved  
en  n y  ta r iff re v is jo n . D e k ra v e n e  som  er  k o m m e t in n , g å r  a lle  u t  p å  
a t  n å  m å  fo rb u n d e t g jø re  n o e  fo r  dem . E n k e lte  s ie r: D et e r  en  skam  
fo r fo rb u n d e t a t  d e t ik k e  h a r  k la r t  å  r e t te  p å  fo rh o ld en e . R e p re 
s e n ta n tsk a p e t og L O ’s led e lse  m å  fo rs tå  oss n å r  v i r e is e r  p ro b lem en e . 
J e g  fo rs tå r  a t  d e t h a r  b e ty d n in g  å  løse de sosia le  p ro b lem en e  v ed  e t 
fe lle so p p g jø r, m en  je g  k a n  ik k e  fo rs tå  a t  de ik k e  la r  seg løse u te n  
a t  v i re s ig n e re r  p å  lø n n sfro n ten .

E tte r  de in d e k sb es tem m else n e  som  e r  n e v n t, v il v i ik k e  h a  k ra v  
p å  fo rh a n d lin g e r  om  re g u le rin g  fø r  in d e k s ta lle t e r  p å  160. H v a  b lir  
d e t så  ig je n  av  de 15— 20 ø rene?  D e b lir  sp is t opp  fø r  v i k o m m er 
f ra m  til  fo rh a n d lin g sb o rd e t. J e g  k a n  ik k e  h u sk e  a t  v i n oen  gang  
h a r  f å t t  fu ll k o m p en sas jo n  ved  en  s lik  re g u le rin g . I til leg g  t i l  d e tte  
e r  d e t også ta le  om  en  tr e å r ig  av ta le . S k a l v i få  d e t, e r  d e t fa re  fo r 
f a n e flu k t. J e g  e r  en g s te lig  fo r å m ø te  m ed lem m en e  n å r  v i sk a l legge 
d e t te  fram .

S ta ts m in is te re n  re is te  sp ø rsm å le t om  su b sid ien e  sk a l tre k k e s  inn  
i en  e lle r  to  e ta p p e r. D et k a n  ik k e  v æ re  tv ilso m t a t  de m å  ta s  i en  
o p erasjo n , s lik  a t  v i v e t h v o r  v i s tå r .

J e g  k a n  ik k e  a n b e fa le  e t  fo rs lag  m ed  t n  slik  ra m m e  som  e r  la g t 
fram . J e g  h a r  ik k e  ly s t t i l  å  n e k te  fo rh a n d lin g su tv a lg e t å fo rts e tte , 
m en  je g  v il ik k e  b in d e  m eg  t il  en  slik  sn e v e r ram m e.

E m il  T o rk i ld sen ,  S e k re ta r ia te t :  —  H v e r t en es te  fo rb u n d  h a r  t in g  
som  d e t v il h a  r e t t e t  p å  ved  ta r iff re v is jo n e n . M en v i in å  h u sk e  a t  
d en  økonom iske  u tg a n g ss til lin g e n  e r  a tsk ill ig  d å r lig e re  en n  i 1956. 
Je g  v il si t i l  s is te  ta le r :  b y g n in g sa rb e id e rn e  h a d d e  en  s tre ik  i 1956. 
J e g  e r  ik k e  s ik k e r  p å  a t  de o p p n åd d e  m e r  en n  de v ille  g jo r t  u te n  
s tre ik .

J e g  e r  fo rb a u se t o v er D ah lb e rg . H vis noe k a n  k a lle s  so lid a r ite ts -  
h an d lin g , e r  d e t d e t te  som  fo re lig g e r  i år. D e la v e s tlø n te  fag  h a r
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d en  s te rk e s te  in te rn a s jo n a le  k o n k u rra n se n . V ed  fo rb u n d sv ise  fo r 
h a n d lin g e r  v il de som  s tå r  s te rk e s t f r a  før, få  de b es te  re su lta te n e . 
D et b lir  en  so lid a r ite tsh a n d lin g  n å r  de fag e n e  som  lig g e r  g o d t an  
re s ig n e re r  p å  k ra v e t  om  fo rb u n d sv ise  fo rh a n d lin g e r. J e g  synes d e t 
e r  h y g g e lig  a t  S e k re ta r ia te t  e r  k o m m e t f ra m  t i l  e n ig h e t om  å o p p tre  
i fe llessk ap . U en ig h e te n  g je ld e r  b a re  d e ta lje r .

H vis v i k a n  få  lø s t a rb e id s tid s sp ø rsm å le t i en  engan g so p o rasjo n , 
få  e t  la v tlø n n s tille g g , b ev eg elig  in d e k s re g u le rin g sd a to  m ed  e t om - 
d re in in g s ta ll  som  v i k a n  a k se p te re  og få  s lå t t  fa s t  p r in s ip p e t om  en 
b e d r if tsp e n s jo n e rin g  som  t r e r  i k r a f t  i p e rio d e n  —  d a  h a r  v i g jo r t 
en god ta r iff re v is jo n . J e g  k a n  god t te n k e  m eg  a t  m e d lem m en e  i 
m it t  fo rb u n d  ik k e  v il b li så tilfre d se , m en  je g  h å p e r  a t  d en  su n n e  
fo rn u tt  sk a l tils i dem  a t  r e s u lta te t  e r  godt. H vis v i sk a l h a  fo rb u n d s 
v ise o ppg jø r, k a n  v i s lu t te  å  sn a k k e  om  so lid a r ite t.

Je g  v il ik k e  b in d e  m eg  t i l  15 e l le r  20 ø re  i la v tlø n n s tille g g . Je g  
e r  en ig  m ed  Jo se f  L a rsso n  i a t  v i m å  søke å  få  d e t b e s t m u lige  
re su lta t . O m  v i sk a l g o d ta  15, 16 e l le r  17 ø re  e r  e t  v u rd e r in g s sp ø rs 
m å l som  v i k o m m e r t ilb a k e  t i l  n å r  fo rh a n d lin g e n e  e r  a v s lu tte t.

Je n s  Dahl,  N o rsk  T o lltje n e s te m a n n s fo rb u n d : —  F o r  s ta ts t je n e s te 
m e n n en e  løp  ta r i f fa v ta le n  u t  31. d esem b e r 1957. I dag  —  15 ja n u a r  
1 9 5 3  —  h a r  v i en n å  ik k e  f å t t  n o en  n y  a v ta le . In n e n  s ta ts t jc n e s te -  
m a n n sg ru p p e n e  e r  d e t s to r  m isn ø y e  m ed  d e tte . D et e r  n æ rm e s t f a r 
lig. V i e r  k o m m e t opp i en  s lik  s itu a s jo n  a t  d e t k a n  b li sp ø rsm å l om  
f le re  u tb ry te rg ru p p e r . V i m å  h å n d te re  p ro b le m e n e  p å  en  s lik  m å te  
a t  v i s lip p e r  det.

N o rd a h l sa a t  s jø fo lk en e  v il b li  u n n ta t t  f r a  e t fe lle so p p g jø r  fo r 
å s ik re  a t  d e  som  s tå r  i LO  ik k e  f å r  e t d å r lig e re  r e s u l ta t  e n n  de som  
s tå r  u te n fo r . J e g  v il b e  LO  og R e g je rin g e n  v æ re  o p p m erk so m m e 
p å  a t  o p p g jø re t fo r  s ta ts tje n e s te m e n n e n e  også m å  v æ re  lik t. V i m å 
g jø re  no e  e f fe k tiv t fo r  å h in d re  f le re  u tb ry te ro rg a n is a s jo n e r .  H vis 
O slo -p o litie t få r  tilleg g , m å  også de a n d re  p o lit ifo lk e n e  få  det. D et 
m å ik k e  v æ re  n o en  som  h e ls t u tsk e ie lse r  h e r . P o s tfo lk en e  i O slo f ik k  
en  spesie ll fo rd e l e t te r  sin  aks jon . D e h a d d e  r ik tig n o k  h o v e d o rg a n i
sa sjo n en s s tø tte , m e n  d e tte  v e k k e r  s lik  h a rm e  og m isn ø y e  a t  je g  v il 
g jø re  o p p m erk so m  p å  det.

P. M en tse n ,  S e k re ta r ia te t :  —  Je g  v il fø rs t  si n oen  o rd  om  o p p 
g jø re t fo r s ta ts tje n e s te m e n n e n e . D et f in s  n a tu r l ig v is  g ru p p e r  i d e t 
p r iv a te  n æ rin g s liv  som  k a n  sa m m e n lik n es  m ed  s ta te n  og som  h a r  e t 
la v e re  lø n n sn iv å . M en d e t e r  også g ru p p e r  i s ta te n  som  h a r  d å r lig e re  
lø n n in g e r en n  tilsv a re n d e  g ru p p e r  i d e t p r iv a te  n æ rin g s liv .

De f le s te  in n e n  s ta ts s e k to re n  som  e r  o rg a n ise r t i LO, e r  p la se r t i 
lø n n sk lassen e  5 og n ed o v e r. D et e r  ik k e  tv il  om  a t  d isse g ru p p e n e  e r  
a k te ru ts e il t  i s a m m e n lik n in g  m ed  lø n n in g e n e  i d e t p r iv a te  n æ r in g s -
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liv. D et kan  ingen væ re  in te ressert i, s le tt ikke de som arbe ider i 
de t p riv a te  næ ringsliv .

D ette  in n eb æ rer ikke a t vi kan  gå fu llt inn  for alle k rav  fra  
sta tstjenestem ennene, m en de t som er fornuftig , m å vi se på. Det 
ville v æ rt ønskelig om den nye av ta len  hadde kom m et i stand. Det 
forekom m er im id le rtid  ofte i de t p riv a te  næ ringsliv  a t den nye a v 
ta len  kom m er noen m åneder e tte ra t den gam le er løpt ut.

D et er r ik tig  a t der er tre  hovedspørsm ål vi skal konsen tre re  oss 
om i denne kongressperioden: k o rte re  arbeidstid , pensjonsordning 
og u tjam n in g  i lønningene for k v in n er og m enn. Hvis vi ser på 
u tta le lse r og reso lusjoner fra  foreningene, går sam tlige u t på at 
a rbeidstidsfo rkorte lsen  er den vik tigste. Ved siden av disse sakene 
e r det et hovedspørsm ål ved forhand lingene å få et tillegg for la v t
lønte. Vi ønsker n a tu rligv is  alle a t de t skal væ re  høyest m ulig. N år 
vi .ser alle  disse tingene i sam m enheng, e r det k la r t a t de u tg jø r en 
k ra ftig  be lastn ing  på de økonom iske ressursene som s tå r til råd ighet. 
Je g  tro r  ikke det e r ubegrenset h v a  vi k an  ta  u t. D et m å vi se i 
øynene. M ulighetene er ikke så store som vi kunne ønske. Skal det 
b li m ulig  å få  e t noenlunde skikkelig  oppgjør, m å det sk je  på et 
felles grunnlag . Vi kan  ikke  kom m e u t av  det på  en sk ikkelig  m åte 
ved forbundsvise oppgjør. D er betalingsevnen  er til stede, ville  det 
bli g itt endel, m en vi h a r  ind u strie r som ikke h a r noen betalingsevne. 
Jeg  vil si til D ahlberg: D et er vanskelig  å få  noe u t av den sektoren 
u ten  øyeblikkelige pristillegg. Skal vi gå til p risd irek to ra te t og be 
om å få  legge på prisene? Hvis vi ikke ho lder oss på jo rda, vil in 
d ek sta lle t kom m e opp på  170 før vi få r  sukk  for oss. P rissubsid ie- 
reduksjonen  alene vil u tg jø re  5 poeng i indeksen. T ariffrev isjonen  
v il også slå u t i indeksen. Jeg  tro r  vi få r  et fo rnu ftig  oppgjør i den 
gaten  som fo rm annen  skisserte.

S like spesielle p roblem er som dem  K lafstad  p ek te  på, vet vi er 
til stede. H otell og R estau ran t h a r spesielle p roblem er som vi skal 
prøve å fikse denne gangen. Jeg  ve t ikke om vi k la re r  det. Jeg  
sku lle  også sagt l i t t  om bergverkene, m en tiden  tilla te r  det ikke.

R udolf  Eriksen, N orsk B ekledningsarbeiderforbund: — D et vi 
skal ta  s tan d p u n k t til e r om vi skal ha forbundsvise oppgjør eller 
fellesoppgjør. De ste rk e  forbundene v il som regel få  g jennom ført 
noe. De svakere  e r tvunget til å se noe m er n ø k te rn t på det. Jeg  
tro r  det e r r ik tig  a t vi s tå r sam let n å r  det er sosiale k rav  som er i 
fo rgrunnen . Vi h a r  g jennom ført 40 tim ers uke for 1000 a rbeidere  i 
m itt forbund, m en vi v il ikke m ak te  å gjennom føre det for alle 
m edlem m ene, selv ikke tre  tim ers forkortelse. S lik  er de t også med 
pensjonsordning. I m itt fo rbund  ville vi ikke væ re  i stand  til å få 
den g jennom ført i fø rste omgang.
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D et som er lag t fram , er e t foreløpig fo rhand lingsresu lta t. Vi få r 
a ld ri bare  fo rdeler i et forslag. H vis NAF går m ed på a rbeidstid s
forkortelse  og pensjonsordning, vil de k reve  å få noe igjen. D et ei 
vi tv u n g e t til å gi dem  ved åre ts  ta riffoppgjør. Jeg  hadde håp e t på 
e t bedre re su lta t for de kvinnelige m edlem m ene. F å r vi sam m e la v t-  
lønnstillegg for kv inner og m enn, ta r  vi im id lertid  e t sk r itt  i r ik tig  
re tn ing . Jeg  h a r det håp a t S to rtinge t ra tifise re r konvensjonen om 
lik  lønn for lik t arbeid.

Endel ta le re  h a r v æ rt inne på m anglene ved tariffene . De tro r  at 
de oppnår m er hvis de fo rhand ler alene. H vor b lir  det av so lidari
teten?

H. H. Bakkane,  N orsk P o litifo rbund: —  B åde sta tsm in iste ren  og 
K onrad N ordahl v a r inne på po litis tre iken  i Oslo. S tatsm in isteren  
var inne på hvor alvorlig  det e r n å r  O slo-politiet legger ned a rb e i
det. Jeg  er enig i a t det er alvorlig. M en en bør huske a t en rekke av 
politifolkene i Oslo ble stående i stillingene sine og a t det ble in n - 
beo rd re t en rekke  politim enn til å overta  e tte r  dem  som la  ned 
arbeidet. K ansk je  h a r  ikke de få tt  tils trek k e lig  honnør for det de 
h a r gjort. De u tfø rte  e t beundringsverd ig  arbeid.

S ta tsm in isteren  annonserte  s tre ikefo rbud  for politiet. Jeg  er enig 
m ed K onrad  N ordahl i a t de t å e tab le re  stre ikefo rbud  er en lin je  vi 
nødig bør slå inn  på. Jeg  føler m eg ikke sikker på  a t e t stre ikefo rbud  
ville ha  av k la re t situasjonen  i Oslo. S tre iken  v a r i s trid  m ed en 
provisorisk  anordning, som h a r lovs k ra ft.

En bør overveie nøye før en se tte r u t  i live t de t som sta tsm in is te ien  
nevn te  om etatv ise  oppgjør. Den ordningen vi h a r i dag er s te rk t 
fo ran k re t hos sta tstjenestem ennene, de vil følges ad.

Jeg  håper a t finansm in isteren  ikke fa lle r for in v itten  i S trands 
innlegg: a t b u d sje tte t kan  salderes m ed sta tstjenestem ennenes løn- 
n in g e r . eg er glad fo ra t vi e tte r  h v e rt h a r oppnådd reelle  fo rh an d 
linger om statstjenestem ennenes lønninger. Jeg  håper a t vi få r  fo r t
sette  m ed det. S am m enlikn ingsgrunnlaget e r tilsvarende stillinger i 
det p riv a te  arbeidsliv  —  så lan g t det kan  gjennom føres. F agorgan i
sasjonens fo lk  m å ikke la  seg forv ille: s ta tstjenestem ennene m å ha 
e t lønnsnivå som gir s ta ten  den dyktige arbe id sk raften  den bør ha.

Jeg  u tta le r  glede over form annens u tta le lse  om a t u tb ry te ro rg an i- 
sasjonene ikke m å oppnå sæ rfordeler. Jeg  v il til s lu tt feste opp
m erksom heten  på storm løpet m ot v å r t fo rbund  n å r de t g je lder t i l 
slu tn ing  til LO. Jeg  v il be tillitsm ennene u t  over landet h je lpe  
fo rbundet v å r t under de vanskelighetene det har. Jeg  s tø tte r for 
øvrig S ek re ta ria te ts  innstilling .

Henrik  Damli, N orsk A rbeidsm andsforbund: —  G ruvearbeiderne  
e r ikke kom m et i b e trak tn in g  i opplegget fra  S ek re ta ria te t. Vi h a r
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få tt fo rk o rte t a rbeidstiden  før. D et eneste vi vil oppnå e r e t lønns
tillegg for de lavestlønte. De som tjen e r 8000 k roner fo r året, v il få 
e t tillegg på 3— 400 kroner. D et b lir litt  vanskelig  å kom m e tilbake 
til g ruvearbeiderne  å fo rte lle  det. Vi få r  g jøre det så godt vi kan. Jeg  
tro r nok det vil bli opposisjon fra  gruvearbeidernes side. De h ar 
se tt fram  til ta riffrev isjonen  m ed forhåpninger.

D et s tå r  i innstillingen  a t et even tuelt forslag  vil bli sendt til 
avstem ning. E r det b lan t m edlem m ene?

Konrad Nordahl:  —  Selvfølgelig.
H enrik  Damli: —  Hvis de t b lir fo rkaste t b lan t m edlem m ene, 

hva da?
D ebatten  ble h er avb ru tt. Jen s  D ahl fikk  perm isjon  for m øtet neste 

dag. M øtet hovet kl. 17.05.

Torsdagens møte.

R epresentan tskapsm øtet fo rtsa tte  torsdag 16. ja n u a r  kl. 9. P ro to 
kollen fra  onsdagens etterm iddagsm øte ble opplest og godkjent. F o r
m annen  m eddelte a t Rolf Gam m leng, N orsk M usikerforbund, hadde 
Jiieldt forfall, og a t varam annen  S igurd  Lønseth m øtte i hans sted. 
A nker N ordtvedt, N orsk K jem isk  In d u stria rb e id erfo rb u n d  hadde 
likeens m eld t forfall, og varam annen  S verre  E nger m øtte for ham. 
D ebatten  om dagsordenens p u n k t 2, ta r if f  situasjonen  1958, fortsatte .

H jalmar Breiland, N orsk Losforbund: —  Jeg  vil g jerne  ha et p ar 
opplysninger. Jeg  e r ikke k la r  over hvor m ange av  våre  m edlem m er 
som vil få lavtlønnstillegg. Vi h a r  ikke h a tt del i lønnsglidningen, så 
ta riffperioden  h a r ikke v æ rt så m ye å sk ry te  over. Form annen  sa 
a t de t ikke ville  b li in n g å tt noen av ta le  for L osforbundet før de som 
s tå r u ten for Lo hadde få tt avtale. M entsen sa a t H otell og R estau
ra n t v ille  få re tte t  på  enkelte  sk jevheter. O verenskom sten g jelder jo 
ikke bare  k ro n er og ører. V år overenskom st h a r  m ange svakheter 
som vi g jerne  vil re tte  på. K an vi få  an ledning  til å forhand le  om 
andre  ting  enn lønninger, for eksem pel fridager?  N år det gjelder 
k ro n er og ører, vil vi bøye oss for re su lta te t av fellesforhandlingene, 
m en vil S ek re ta ria te t tilla te  oss å si opp overenskom sten for å re tte  
på andro  sk jevheter?

Konrad Nordahl, S ek re ta ria te t: —  Som jeg  sa i m itt fo redrag  vil 
k y s tfa rten  bli ho ld t u ten fo r fellesoppgjøret. D et g je lder også losene. 
D et b lir derfo r anledning  for dere  til å snakke om det dere  vil.

A rth u r  Granlund, T røndelag  faglige Sam organisasjon: —  E tte r 
s ta tsm in isterens og form annens ta le r  kan  vi slå fas t a t situasjonen 
ikke er lys. D et h a r g å tt 8 m åneder siden vi hadde kongress. Jeg  sa 
d er a t det v ar nødvendig å gå fo rsik tig  fram  n å r  det g jelder fo r-
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kortelse av  arbeidstiden. D et er u forståelig  a t vi n å  kan  tenke oss 
å få g jennom ført store og vid tgående krav . D et er ta le  om tre  store 
spørsm ål i en tid  da de økonom iske u tsik tene  ikke er lyse. T illits
m ennene u te  i lande t bør a llerede nå  si fra  a t de er villige til å 
resignere. H va er det som b renner m est? Hvis vi kunne få velge, 
v ille jeg  se tte  bedriftspensjoneringen  fo ran  a lt annet. Lønnsm ot
tak e rn e  er ikke nå  s ik re t på sine gam le dager. LO og R egjeringen 
bør gjøre en innsats på d e tte  om råde, selv om arbeidstiden  b lir  48 
tim er som h ittil. Men selvfølgelig er begge ting  ønskelig.

Ved et fellesoppgjør v il vi få  beholde de t vi h a r  oppnådd og 
kansk je  kom m e noe videre. Jeg  tro r  a t fo rslaget om fellesoppgjør vil 
føre fram  til en av tale  som kan  vedtas av lønnsm ottakerne  i hele 
landet.

I 13 å r h a r vi nå  gå tt inn  for so lidarisk  lønnspolitikk . Vi er kom 
m et lang t på vei. M en m ye s tå r ennå igjen. Skal vi fo rtsa tt ta le  om 
solidarisk  lønnspolitikk, m å vi få re tte t på forholdene for de g ru p 
pene som ligger lengst tilbake. Skulle vi ikke ved de tte  ta riffo p p 
g jø re t slå inn  på en ny lin je? Vi burde i s tø rre  u ts trek n in g  enn na 
ha  alderstillegg  i det p riv a te  næ ringsliv . Jeg  lanserer denne tanken  
og anbefa ler a t m an forsøker å få en ordning  m ed a ld ers- e lle r an si
enn ite tstillegg . Jeg  går for øvrig inn for S ek re ta ria te ts  innstilling .

Josef Larsson, S ek re ta ria te t: —  D et v a r d e tte  m ed nyansene jeg 
v ille si noen ord om. En d ifferanse m ellom  15 og 20 øre i lav tlø n n s
tillegg er ikke e tte r  m in m ening en nyanse, ia llfa ll ikke for den 
enkelte  m ann det gjelder.

Vi skal ikke ta  vanskelighetene på  forskudd  og gå på akkord  i så 
stor u tstrek n in g  som m an h er er inne på. J e rn  og M etall h a r gahske 
store  grupper som e r lavtlønte. D et er de g ruppene jeg  ten k er på  n år 
jeg  m ener vi m å kom m e lenger. D et h a r v æ rt sagt a t vi e r e t m inste- 
lønnsfag og a t vi derfo r kan  k la re  oss. M en vi h a r få tt  en arbeids- 
re ttsdom  som fastslå r a t vi ikke h a r adgang til å h je lpe de lav tløn te  
gruppene.

En indeksregu lering  på  5 p rosen t b e ty r 8 poeng. H v ert poeng 
u tg jø r 3,7 øre. E t s lik t sv ingningstall e r ikke rim elig . Jeg  v il ikke 
legge vansker i veien fo r R egjeringen. Men vi m å også væ re  opp- 
verksom m e på  de vanskelighetene fagorganisasjonen har. Vi m å 
finne de t rik tige  avvein ingspunktet. Jeg  m ener vi m å finne en 
bedre avveining enn de t f le r ta lle t i S ek re ta ria te t h a r m ent å ga m ed 
på. R epresen tan tskapet gjør k lok t i å und erstrek e  a t de t ønsker 
forbedringer på de punk tene  jeg  h a r nevnt. Hvis ikke fellesfor- 
hand linger fører fram  på e t s lik t grunnlag , e r det bedre å ta  fo r
bundsvise oppgjør. Da få r vi kon tak ten  innen organisasjonen.
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K je l l  Jensen ,  N o rsk  T o b a k k a rb e id e rfo rb u n d : —  S p ø rsm å le t om 
fe lle so p p g jø r  e lle r  fo rb u n d sv ise  fo rh a n d lin g e r  h a r  m a n g e  v ik tig e  
side r. D e t s tå r  h e l t  k la r t  fo r  m eg  a t  a rb e id s tid s fo rk o rte lse n , p e n 
s jo n so rd n in g e n  og u tja m n in g e n  av  lø n n in g e n e  fo r  k v in n e r  og m en n  
b e s t k a n  løses g je n n o m  fe lleso p p g jø r. M en je g  h a r  en  re se rv a s jo n , 
og d e t e r  a t  v i sa m tid ig  m å  få  en  r im e lig  ju s te r in g  fo r  d e  la v tlø n te . 
F o rs la g e t om  å se tte  e t ta k  e r  u p o p u læ rt, m en  i dagens s itu a s jo n  e r  
d e t nød v en d ig . M en je g  m e n e r  d e t ta k e t  som  h a r  v æ r t  n e v n t, lig g e r 
fo r la v t. E n  fa m ilie fa r  k a n  ik k e  lev e  u te n  s to re  økonom iske b e k y m 
rin g e r  fo r  216 k ro n e r  uka . T a k e t m å  se tte s  b e tra k te l ig  opp. I 
T o b a k k a rb e id e rfo rb u n d e t b e t ra k te r  v i oss som  en  la v tlø n n e t g ru p p e , 
m en  e t te r  S e k re ta r ia te ts  in n s tillin g  v il v i ik k e  v æ re  det. V i h a r  
re g n e t m ed  ju s te r in g e r  ved  d e tte  o p p g jø re t. In d u s tr ie n  v å r  h a r  
b e ta lin g sev n e . L ø n n su tg if te n e  fo r  to b a k k s fa b r ik k e n e  u tg jø r  b a re  
8 10 p ro se n t a v  de to ta le  k o s tn a d en e . V i h a r  b a re  u v e se n tlig  k o n 
k u r ra n s e  f ra  u tla n d e t.  V i h a r  ik k e  h a t t  n o en  lø n n sg lid n in g  å sn a k k e  
om . D et h a r  o fte  v æ r t  sag t a t  den  e r  en  u tin g , m e n  d en  sk a ffe r  
ia llfa ll  ø k te  in n te k te r .

P å  b a k g ru n n  a v  d e t je g  h a r  sa g t fo re s lå r  je g  a t  ta k e t  b lir  h ev e t, 
s lik  a t  d e t k o m m e r t i l  å  lig g e  n æ rm e re  5 k ro n e r  tim e n  i s te d e t fo r  
4.50. T illeg g e t m å  ik k e  v æ re  m in d re  en n  20 ø re  og l ik t  fo r  k v in n e r  
og m enn . N å r  d e t g je ld e r  a rb e id s tid s fo rk o rte lse n , m å  m å le t v æ re  a t 
a k k o rd a rb e id e rn e  sk a l få  fu ll  ko m p en sasjo n . M in d re  en n  75 p ro se n t 
v il ik k e  b li a k se p te rt. U n d e r fo ru ts e tn in g  a v  a t  d e t b lir  t a t t  h en sy n  
t il  d isse  tin g e n e  je g  h a r  n e v n t, v il je g  s te m m e fo r  S e k re ta r ia te ts  
in n s tillin g . H v is d e t ik k e  b lir  t a t t  h en sy n  t il  dem , h a r  je g  ik k e  f u l l 
m a k t t i l  å  s te m m e for.

In g v a ld  H ansen ,  N orsk  S k o tø y a rb e id e rfo rb u n d : —  J e g  e r  v a n lig 
v is m o ts ta n d e r  av  fe lle so p p g jø r, fo rd i d e  ta r  a v g jø re lse n  u t  av  m e d 
lem m en es h e n d e r . M en i den  n å v æ re n d e  s itu a s jo n  e r  je g  en ig  i 
S e k re ta r ia te ts  opplegg . J e g  se r d e t fø rs t og f re m s t p å  b a k g ru n n  av  
d en  økonom iske  s itu a s jo n  la n d e t e r  oppe i. V i v il få  a tsk ill ig e  
v a n s k e lig h e te r  m ed  sy sse lse ttin g e n  i å r a  f ra m o v er.

S e k re ta r ia te ts  in n s til l in g  e r  fo r  en  re k k e  p u n k te rs  v ed k o m m en d e  
re n e  a n ty d n in g e r . D et g je ld e r  fo r  ek sem p e l s tø rre lse n  av  la v tlø n n s -  
til le g g e t og k o m p e n sas jo n en  fo r  a k k o rd a rb e id e rn e . D et e r  h e l le r  ik k e  
k la r t  h v o rd a n  d e t v il gå m ed  sp ø rsm å le t om  lik  lø n n  fo r  l ik t  a rb e id . 
D et fo re lig g e r in te t  k o n k re t  fo rs lag  om  in d e k sb estem m else r . Og 
n å r  d e t g je ld e r  b e d r if tsp e n s jo n e rin g e n , h a r  a rb e id sg iv e rn e  b a re  i 
p r in s ip p e t g i t t  s in  t i ls lu tn in g  t i l  ta n k e n . M uligens v il v i fo r  d e tte  
p u n k te ts  v ed k o m m en d e  h a  s tø r re  k la rh e t  e t te r  A lf A n d ersen s  fo re 
d rag . D et fo re lig g e r  i dag  b a re  en  a n ty d e t ram m e. S e k re ta r ia te t  
h a r  b e d t om  fu llm a k t t i l  å fo rse tte  fo rh a n d lin g e n e  fo r  å  få  b es t
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m u lig  re su lta t . J e g  h a r  d en  t i l l i te n  t i l  fo rh a n d lin g su tv a lg e t a t  jeg  
tr o r  r e s u lta te t  b lir  d e t b es t m u lige . S en e re  f å r  v i ta  en d e lig  a v 
g jø re lse  t i l  fo rs lag e t. J e g  g ir  m in  t i ls lu tn in g  t i l  d e t R u d o lf E rik se n  
ga u t t r y k k  for. H v is je g  sk a l bed ø m m e m in  in d u s tr is  m u lig h e te r, 
v ille  d e t v æ re  u a n s v a r lig  å  s tem m e m o t a t  fo rh a n d lin g su tv a lg e t få r  
fo rts e tte  e t te r  de l in je r  som  e r  t r u k k e t  opp. D e sosia le  f ra m s tø te n e  
e r  så  v ik tig e  a t  d e t e r  u m u lig  fo r  fo rb u n d e n e  å  k la re  å løse dem  
h v e r  fo r  seg. J e g  s te m m e r fo r  a t  S e k re ta r ia te t  f å r  fu llm a k t t i l  å  
fo r ts e tte  fo rh a n d lin g e n e .

P . M entsen ,  S e k re ta r ia te t :  —  K la fs ta d  n e v n te  i g å r  a t  s ty re t  i 
E le k tr ik e r fo rb u n d e t h a r  h e n s til le t  t i l  S e k re ta r ia te t  om  a t  d e t m å  
søke å få  fo rb e d re t sy k e lø n n so rd n in g en . T il d e t v il  jeg  si a t  d e t h a r  
a b so lu tt in g e n  h e n s ik t å  p rø v e  å k o m m e fra m  h e r . V i f å r  ik k e  
sy k e lø n n sa v ta le n  re v id e r t  ig jen . S e lv  om  a rb e id e rn e  e r  v ill ig e  t i l  å  
b e ta le  s tø r re  in n sk u d d , tro r  je g  a rb e id sg iv e rn e  v il si nei. D e v il si 
a t  d e t som  b e ty r  noe h e r , e r  f ra v æ re t  og p ro d u k s jo n ssv ik te n . D et e r  
fo ru ts e tn in g e n  a t  n å r  s y k e fra v æ re t g å r  n ed  ig jen , v il sp ø rsm å le t om  
re v is jo n  a v  a v ta le n  b li t a t t  opp. I  d e t fø rs te  m ø te  v i h a d d e  m ed  
a rb e id sg iv e rn e  re is te  K o n ra d  N o rd a h l sp ø rsm å le t om  sy k e lø n n s
o rd n in g en , m en  a rb e id sg iv e rn e  sa b e s te m t nei.

Jo se f  L a rsso n  sa  a t  v i m å  h a  e t  sv in g n in g s ta ll s lik  og s lik  fo rd i 
h v e r t  poeng  u tg jø r  3,7 ø re. S u b s id ie re d u k s jo n e n  p å  300 m illio n e r  
k ro n e r  u tg jø r  5 poeng . N år v i se r p å  d e  v a re s la g e n e  d e t g je ld e r, 
f in n e r  v i a t  d en  v il gi en  b e la s tn in g  p å  85 k ro n e r  å re t  p r. hode. 
H vis v i få r  k o m p e n sas jo n  fu l l t  u t  m ed  3,7 ø re  p r. poeng , u tg jø r  d e t 
414 k ro n e r  p r. lø n n sm o tta k e r . D e som  er  a len e , f å r  o v e rk o m p e n sa 
sjon, de s to re  fam ilien e  få r  u n d e rk o m p e n sas jo n .

Je g  fo rs tå r  K je ll J e n se n s  in n s tillin g . D e t e r  ik k e  la v tlø n n s tille g g  
h a n  e r  u te  e t te r ,  m en  e t  g e n e re lt tilleg g . D e t e r  d e  som  t je n e r  u n d e r  
4 k ro n e r  tim e n  som  h a r  d e t v an sk e lig s t. I S kog  og L a n d  e r  d e t 
tim o fo r tje n e s te  p å  3.25 p r . tim e. D e t e r  s lik e  som  h a r  d e t v an sk e lig .

Je g  h å p e r  a t  d e t R e ie rse n  sa i g å r  ik k e  e r  u t t r y k k  fo r  s te m n in g e n  
in n e n  b y g n in g s in d u s tr ie n . J e g  h å p e r  også a t  D ah lsb e rg s  og K je ll 
J e n se n s  in n le g g  ik k e  u t t r y k k e r  s te m n in g e n  hos la v tlø n n sa rb e id e rn e . 
H v is d e t e r  tilfe lle , v il v i k o m m e g a lt  u t.

Per A n d e r s e n ,  N o rsk  S tø p e r ia rb e id e r fo rb u n d : —  Je g  e r  en ig  m ed  
Jo se f  L a rsso n  i a t  v i m å  p rø v e  å få  b e s t m u lig  re s u lta t .  In d e k s -  
bes tem m elsen e  m å  v æ re  så s tra m m e  som  m ulig . J e g  v il også u n d e r 
s tre k e  d e t Jo se f  L arsso n  sa om  a t  d e t e r  g ru p p e r  i J e r n  og M e ta ll 
som  lig g e r p å  e t la v t  n iv å . I v å r t  fo rb u n d  h a r  v i lø n n so v e re n sk o m ste r
n ed  ti l  180 k ro n e r  uka .

D et fo rs la g e t som  fo re lig g e r, e r  ik k e  m y e  å  b li b e g e is tre t fo r. M en 
vi sk a l ik k e  lu k k e  ø y n en e  fo r d e  økonom iske  fo rh o ld e n e  s lik  d e  n å
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foi toner seg. Seks støperier er b litt lag t ned i løpet av åre t, b lan t 
dem  en av de s tø rre  bedriftene. H ovedårsaken er den endrede 
økonom iske situasjon. En annen  av  våre  m oderne b ed rifte r h ar 
k v itte t seg m ed 25 a rbeidere  de siste to m ånedene. A lle de andre 
støperiene h a r innsk renket tid  — ned til 39% tim e pr. uke. K an vi 
ved et ta riffoppg jø r sikre  sysselsettingen, e r de t det v ik tigste  vi kan 
gjøre. For dem  som m å gå på gata spiller det ingen rolle hvilke 
tariffbestem m elser vi har.

A lle forbund  h a r ting  de ville ha  re tte t  på. D et g jelder også vårt, 
m en det n y tte r  ikke å ta  fram  slike ting  ved et fellesoppgjør. Det
jeg  h a r m est im ot, er an tydningen  om 3 -årig  tariffperiode. Jeg
håper perioden ikke b lir lenger enn to år.

N ordahl sa a t arbeidsg iverne v a r in n stilt på å ta  a rbeidstid sfo r
kortelsen  i en operasjon en gang i 1959. D et m å sies noe m er bestem t. 
D et m å bli så sn a rt som m ulig  i 1959. V erdien av oppgjøret fo r
m inskes b e trak te lig  hvis det går for lan g t u t i 1959 før vi få r
45-tim ersuke.

N år det g je lder m edlem m enes reaksjon , vil jeg  forte lle  en episode. 
Vi h a r i et ru tin esirk u læ re  bedt om fu llm ak t til å si opp overens
kom sten. En avdeling behand le t saken to ganger u ten  å ta  stilling  
til s irku læ re t. M edlem m ene der syntes forholdene fo rtonet seg så 
vanskelig  nå. D et v iser a t m edlem m ene ikke ta r  det så le ttv in t som 
m ange tror. De ser tingene i en s tø rre  sam m enheng. Jeg  s lu tte r  opp 

iiY^stillingen. Vi m å få den best m ulige indeksbestem m else, og 
vi m å få en bedre kompensasjon- for akkordarbeiderne  enn 50 
prosent.

Olaf Askeland,  S ek re ta ria te t: — Jeg  skal tre  u t av  S ek re ta ria te t 
n å r  d e tte  rep resen tan tskapsm øtet e r slu tt. Jeg  fin n er de t rik tig  å 
gjøre rede for hvorfo r jeg  h a r v æ rt m ed på innstillingen, til tross 
fo ra t jeg  rep resen te re r et lavtlønnsfag.

Vi fø ler oss alle usik re  ved inngangen til 1958. Vi ve t ikke h v o r
ledes den fram tid ige  u tv ik lingen  vil bli. Hvis m an bedøm m er s itu a 
sjonen slik jeg  g jør det, kan  det ikke væ re  noen tv il om hva som er 
best av  fellesoppgjør og forbundsvise oppgjør. N år en hø rer d isku 
sjonen, kan  en fa in n try k k  av a t bakgrunnen  for ta r if f  situasjonen 
er den sam m e som i 1956. D et væ re lang t fra  det, e tte r  m in opp
fatning. I 1956 hadde vi gode k o n ju n k tu re r og en oppadgående 
tendens. Men likevel kom  vi ikke utenom  en rekke store konflik ter.

B akgrunnen  i dag er vesen tlig  annerledes. D ertil kom m er a t vi 
h a r tre  store spørsm ål, a rbeidstidsforkorte lse , bedriftspensjonering  
og likelønn, ting  som kongressen sa a t vi m åtte  sette  a lt inn  på å 
løse. Vi vet hva arbeidstidsfo rkortelsen  vil koste bedriftslivet. Vi 
vet ikke hv ilken  belastn ing  bedriftspensjoneringen  vil føre m ed seg.
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De som m ener a t situasjonen  dessuten innbyr til et tariffoppg jø r 
m ed generelle  tillegg, ta r  e tte r  m in m ening feil.

A rbeidstidsforkortelse  og bedriftspensjonering  kan  best løses g jen 
nom  e t fellesoppgjør. Disse spørsm ålene kan  ikke løses på en t i l 
fredsstillende m åte  gjennom  forbundsvis oppgjør. Og n å r  de t g je l
der spørsm ålet om lønnstillegg ville m ulighetene avhenge av be- 
d riftenes k a ra k te r  og evne til å betale. De bedriftene  som h a r la v t
lønnsgruppene, ville frem deles væ re  de som h a r m inst evne til å 
betale.

Denne situasjonen h a r bestem t m in stilling  til spørsm ålet om 
fellesoppgjør. Jeg  anbefa ler S ek re ta ria te ts  forslag. Jeg  går u t fra  a t 
rep resen tan tsk ap e t h a r den tillit og tro  til fo rhand lingsu tvalget a t 
d e t v il gjøre det beste.

K olbjørn Larsen, N orsk J e rn -  og M etallarbeiderfo rbund : —  Jeg  
d e le r Josef Larssons betenkeligheter. D et g jelder b lan t annet kom 
pensasjonen for akkordarbeiderne  og indeksbestem m elsene. P ro 
b lem et på de store arbeidsplassene h a r v æ rt a t p risene h a r g å tt opp 
u ten  a t vi h a r få tt  noe tillegg. Jeg  tro r  ikke m edlem m ene vil bli 
fo rbauset om arbeidstidsforkorte lsen  b lir  ta t t  i to e tapper. Jeg  er 
enig m ed R eiersen i a t de vil fo re trek k e  s tø rre  tillegg for la v t
lønte.

Odin Rønbeck, S ek re ta ria te t: — Da vi d isk u te rte  saken i S ek re
ta ria te t, syntes jeg  på sam m e m åte  som Josef L arsson a t lav tlønns- 
tillegget v ar for lite, m en jeg  ville ikke b id ra  til a t fo rhandlingene 
b le b ru tt  og jeg  syntes det v ar r ik tig  å trek k e  dissensen. Om vi få r 
15 e ller 20 øre i lav tlønnstillegg  er tross a lt et un d ero rd n e t spørsm ål 
i forhold  til de to  store  m erkesakene. Forbundsvise fo rhand linger vil 
erfaringsm essig  føre til a t tilleggenes stø rrelse  b lir  bestem t av  den 
en k e lte  næ rings betalingsevne. S pranget m ellom  de lavestløn te  og 
de høystlønte v ille  bli større.

Jeg  la  m erke til a t D ahlberg  n ik k e t b ifa llende da M entsen spurte  
om vi skulle gå til p risd irek tb ra te t og be om å få  høyere p riser på 
brød. Jeg  går u t fra  a t det også g jelder and re  grupper. D et ville 
føre til høyere prisnivå. D erm ed ville vi b id ra  til a t tillegget ble 
sp is t opp. Jeg  vil ikke kalle  de t so lidarisk  lønnspolitikk.

N år det g je lder de 300 m illionene i subsidiereduksjon, bør ikke 
R egjeringen prøve noen m anipu lasjoner, m en ta  det hele i en en - 
gangsoperasjon.

D et er spørsm ål om vi ikke bør tenke  nøyere over spørsm ålet om 
indeksregulering , d e tte  a t vi lenker lønnsoppgjørene til indeksen. 
Vi stille r k rav  til m yndighetene om å trygge den fu lle  sysselsettin 
gen  og føre en ekspansiv økonom isk politikk . Da k an  de ikke få så 
s tren g e  ram m er å arbeide under a t de fra ta s  enhver m ulighet til å
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gjennom føre en slik politikk . Før eller senere m å vi ta  disse p ro 
blem ene opp til a lvorlig  overveielse. Den fu lle  sysselsettingen må 
væ re arbeiderbevegelsens hovedoppgave. Hvis vi i en situasjon da 
den fu lle  sysseLsettingen er i fare, m ed åpne øyne slår inn  på en 
lin je  som fø rer til arbeidsløshet, da h a r vi sv ik te t den helligste  opp
gaven vi har. Jeg  s lu tte r m eg h e lt til S ek re ta ria te ts  innstilling  og 
anbefa ler den.

K . O. M adsen, N orsk K om m uneforbund: —  Jeg  er p rinsip ielt 
enig i innstillingen . N år jeg  ta r  ordet, g je lder de t behand lings
form en. Jeg  synes de t ville v æ rt en fordel om de u tenbys re p re 
sen tan tene  hadde k jen t innstillingen  på forhånd. Vi ser nå  a t det 
vesentlig  e r S ek re ta ria te ts  m edlem m er og de fastløn te  tillitsm ennene 
som d e lta r  i debatten . D et er vanskelig  for oss u tenbys i fa rten  å ta  
stilling  til de kom pliserte problem ene som foreligger. Jeg  ta r  opp 
følgende forslag:

«Landsorganisasjonens representantskapsm øte den 15. og 16. januar 1958 
vil anm ode Sekretariatet om  at i den utstrekn ing det er m ulig  blir represen- 
tantskapets m edlem m er på forhånd t ils t ille t  Sekretariatets inn stillinger t il  de 
spørsm ål som  forelegges representantskapsm øtet til behandling og a v 
gjørelse.»

Einar S trand , NNN: —  D et er b are  noen få  m erknader. Jeg  kan  
ikke absorbere  det Josef L arsson sier. H an godtar a t k o n ju n k tu ren e  
e r slik  a t det ikke er s to rt å ta  ut. H an god tar derfo r fellesoppgjør. 
Da b lir  det bare  nyanser tilbake.

B akkane henstilte  til finansm in isteren  å ikke saldere b u d sje tte t 
m ed tjenestem ennenes lønninger. N år vi ber finansm in isteren  ta 
bo rt avg ifter på ny telsesm idler fo r a t a rbe iderne  i in dustrien  skal 
få  høyere lønn og han  avslår det, sa lderer h an  b u d sje tte t m ed våre  
egne lønninger. Je g  e r k la r  over a t de t e r vanskelige prob lem er 
i s ta tstjenesten . U tb ry te rg ruppene  v il ikke få  noen stø tte  av de 
fagorganiserte. Vi re sp ek te re r den stilling  N orsk Politifo rbunds 
m edlem m er tok  u n d er konflik ten  i Oslo.

Jeg  v il be fo rhand lingsu tvalget se på  om ikke tak e t fo r lav tlønns- 
tillegget kan  senkes m ot a t tillegget b lir  fordoblet.

K onrad N ordahl, S ek re ta ria te t: —  T uren  er n å  kom m et til in n 
lederne. E inar G erhardsen  h a r  underhånden  m eddelt a t han  ikke vil 
si noe m er enn  det han  h a r sagt. Men jeg  v il g jerne  si noen ord.

F ø rst v a r det l i t t  om arbeidstiden . I årenes løp h a r  vi få tt  et s to rt 
an ta ll reso lusjoner om k o rte re  arbeidstid . Vi h a r  a rbeidet m ed 
spørsm ålet i noen år. N å er vi i den situasjon  a t vi få r et lovforslag 
til behandling  i S to rtinget, og jeg  går u t fra  a t lovforslaget b lir 
v ed ta tt. D et b e ty r a t vi ia llfa ll få r arbeidstidsfo rkorte lse  m ed 1 ti;
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tim e fra  1959 og m ed y tte rlig e re  1V2 tim e fra  1960. M ange v il gå 
v idere. Jeg  ser da b o rt fra  kom m unistene, som vil ha  42% tim e. Vi 
h a r få tt  en henvendelse fra  typografforen ingen  i Oslo som b er om 
tilla te lse  til a t enkelte  forbund  k an  reise k rav  om en arbeidstid  som 
g å r a tsk illig  lenger ned.

N år jeg  h a r h ø rt på enkelte  rep resen tan ter, få r  jeg  in n try k k  av 
a t  arbeidstidsfo rkortelsen  ikke lenger er noe s to rt spørsm ål. D et er 
m ulig a t d e t ikke er det. Vi få r stadig m elding om nye b ed rifte r som 
g år over til 5 -dagersuke, fordi de m angler arbeid . N år stillingen  er 
slik, kan  vi si a t k o rte re  arbeidstid  ikke lenger er så ak tue lt. M en vi 
h a r  m en t a t  arbeidsgivernes tilb u d  om tre  tim ers a rbe id stid sfo r
kortelse  u n d er e tt v a r i så godt sam svar m ed v åre  m edlem m ers 
ønske a t vi bu rde  gå m ed på det. D et er rik tignok  a t a rbeidsg iverne 
u nder en senere konferanse spurte  om v i ikke kunne fra fa lle  k rav e t 
om  arbeidstidsforkortelse . De ville  a t NAF og LO skulle henstille  til 
S to rtin g e t a t iverksette lsen  av  loven skal u tse ttes  i noen tid  på 
g ru n n  av den økonom iske situasjon. D et sa vi nei til. Vi sa: Vi vil 
ia llfa ll ha  den forkortelsen  av  arbeidstiden  som vi kan  få gjennom  
lovbehandlingen i S tortinget.

Hvis rep resen tan tene  n å  m ener a t a rbeidstiden  ikke b e ty r så m ye 
som vi m ente, kan  vi si til a rbeidsg iverne a t vi ikke vil ha  tre  tim er 
m ed en gang, m en a t vi kan  ta  1 % tim e ad gangen. En av hoved
g ru n n en e  for fellesoppgjør er da fa lt bort.

T il P e r A ndersen vil jeg  si: A rbeidsg iverne h a r  sagt a t vi kan  få 
hele arbeidstidsfo rkorte lsen  fra  en dato  i 1959. Vi h a r  sagt a t denne 
d ato en  m å væ re  1. jan u ar. Vi kan  selv avgjøre om vi v il sette  noe 
inn  på å få tre  tim er m ed en gang.

Så v a r de t p rob lem et m ed tillegg til de lav tløn te . Så lenge jeg 
k an  huske h a r p roblem et m ed de lav tløn te  g å tt igjen. D et er b litt 
m er n y an se rt i e tte rk rig stiden . De høyestlønte h a r  stø rst sjanse til 
å gå fra  de lavestløn te  i ta riffperioden . H va skyldes det? Skyldes 
d e t a t organisasjonsforholdene for de lav tløn te  er dårligere  e ller a t 
arbeidsg iverne er så m ye grum m ere? Nei, de t e r de økonom iske 
forholdene i industrien  som er avgjørende. Skal de t kunne gjøres 
noe e flek tiv t for de lav tløn te , m å det bli et n y tt  økonom isk grunn lag  
i deres industrig rener. D et er ikke le tt. Vi h a r enkelte  g rupper som 
er redde for lønnstillegg ford i de fry k te r  a t de t vil føre til a rbe id s
løshet. N år de t e r situasjonen, e r de t ikke greitt.

T il Josef L arsson vil jeg  si: J e rn  og M etall h a r  de største  la v t
lønte gruppene ved treskipsbyggeriene. D et skyldes det økonom iske 
g runn laget for denne industrien . Hvis Josef L arsson k la re r  å få  de 
sam m e lønningene i tresk ipsbyggeriene som i jernsk ipsbyggeriene, 
v il vi ikke lenger ha  noen tresk ipsbyggerier, ia llfa ll bare  i liten
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U tstrekning. D et økonom iske g runn laget kan  ikke re tte s  ved en 
tariffrev isjon . Den in ternasjonale  konkurransen  kom m er inn  i bildet. 
For bakerfaget spiller den stram m e p risregu leringen  inn. Det g je lder 
ogaå fo r byggefaget, selv om de tte  e r høytlønnsfag.

P roblem et m ed lav tlønnsgruppene kan  ikke løses ved en ta r if f 
revisjon. D et vet S trand , sæ rlig  n å r  det g jelder herm etikk industrien . 
Det e r råsto ff tilgangen  og den in te rnasjona le  konkurransen  som 
bestem m er sysselsettingen for herm etikkarbeiderne . Sysselsettingen 
er sk ra l i denne næ ringen. A rbeidstidsforkortelsen  b e ty r ingen ting  
for herm etikkarbeiderne .

Jeg  vil be dere  væ re  så snill å ikke ham re  for m ye på s ta ts 
tjenestem ennene. De h a r spesialoppgjør på g runn  av spesielle fo r
hold i s ta ten  og lønnsregu la tive t for tjenestem enn. H adde de h a tt 
et m er elastisk  lønnssystem , v ille  p roblem ene an takelig  ikke v æ rt 
så store. Jeg  er k la r  over a t det er lønnsglidning også der, m en 
store g rupper h a r  liten  e ller ingen lønnsglidning. For så v id t e r de 
i sam m e stilling  som store g rupper i det p riv a te  næ ringsliv .

S kal vi ha  sta tstjenestem ennene hos oss, m å vi ta  hensyn til de 
spesielle forholdene i sta tstjenesten . D et g jelder også kom m unene. 
De som er i s ta t og kom m une, h a r  en fordel, og det e r en stor fordel: 
de vet a t de h a r  en sikker arbeidsplass. U nder gode k o n ju n k tu re r  
kan  en nok tjene  m er i det p riv a te  næ ringsliv , m en ingen e r der 
sikker på  om han  ikke b lir oppsagt en dag eller b lir p e rm itte rt uten  
lønn på  g runn  av m angel på  arbeid.

E llers vil jeg  bare  si a t de t ikke er noen h jelp  i a t vi ved ta r 
S ek re ta ria te ts  forslag  enstem m ig —  det foreligger ikke noe m otfo r
slag —  hvis dere  så går til fo rbundssty rene  og v ed ta r noe annet. 
Da k an  vi s lu tte  kom edien m ed en gang. D et vil S ek re ta ria te t også 
gjøre. Hvis S ek re ta ria te ts  forslag  b lir v ed ta tt, m å vi p røve å gjøre 
de t best m ulige u t av det. K om m er vi fram  til e t anbefa lt forslag, 
vil de t bli sendt u t til uravstem ning.

Vi skal ikke se b o rt fra  a t hvis vi ta r  forbundsvise oppgjør, m elder 
.spørsmålet om konflik te r seg m ed en gang. Jeg  er ikke sikker på om 
den økonom iske situasjonen  i landet er slik  a t vi kan  ta  en rekke 
konflik ter. Endel b ed rifte r ville ikke ha  noe im ot å f å stans en m åned 
e lle r t«, m en fra  sam funnsm essig synspunk t kan  vi spørre: h a r vi 
råd  til å ta  en rekke  konflik ter?  Jeg  m ener vi vanskelig  kan  gjøre 
det. Da få r  vi lønnsnem ndbehandling, som vi vil ha  m inst m ulig av. 
Hvis endel forbund m å gå til lønnsnem nd, b lir de t ikke noen 
bedriftspensjonering . Den m å bygge på en friv illig  avtale. A rbeids
g iverne h a r  sagt a t hvis de ris ik e re r lønnsnem nd, vil de avvise a t 
pensjonsordningen b lir behandlet. Men en lønnsnem nd vil væ re  nød t 
til å ta  stilling  til kom pensasjon for fo rkorte lse  av arbeidstiden. Jeg

nevner de tte  f or a t dere  skal væ re  k la r  over hvordan  situasjonen 
ligger an.

Til s lu tt dette : Hvis vi skal ha  et fellesoppgjør, kan  vi ikke ta  
opp de forsk jellige ønskene som de enkelte  forbund  m åtte  ha  om 
endringer i tariffene.

M adsens forslag  er h e lt um ulig. D et forslaget fra  S ek re ta ria te t 
som foreligger, a rbeidet vi m ed etterm iddagen  før rep re sen tan t
skapet trå d te  sam m en. D et ble a k k u ra t ferd ig  s tensile rt til de t skulle 
deles ut. D et v ille  v æ rt um ulig  å få sendt det u t på forhånd. F o r
slag som b ehand ler forholdet til m o tparten  vil vi for øvrig ikke sende 
u t på  forhånd. D et ville gjøre v å r v irksom het um ulig. Jeg  vet ikke 
om M adsen v il ha  stem t over forslaget. I tilfe lle  m å rep re sen tan t
skapet væ re  vennlig  og stem m e det ned.

D et foreligger b are  e tt forslag: S ek re ta ria te ts  enstem m ige in n 
stilling. D et b lir  ta t t  opp til votering.

W ilhelm  Olsen, N orsk T ransportarbeiderfo rbund , ba om a t vo te
ringen  m åtte  sk je ved navneopprop.

Josef Larsson, S ek re ta ria te t: —  Jeg  h a r i S ek re ta ria te t få tt  
p ro toko llfø rt m ine prem isser fo r å stem m e for innstillingen . Jeg  
g jør oppm erksom  på a t jeg nå stem m er for på de sam m e prem issene.

Konrad Nordahl, foreslo prøvevotering .

Votering.
Sekretariatets in nstillin g  b le ved tatt m ot 11 stem m er. P røvevo- 

teringen  ble betraktet som  en d elig  uten m erknader.

Gjester fra FFI.
Konrad Nordahl: —  Vi h a r få tt e t p a r g jester. D et er sjefen  for 

In ternasjonalens organisasjonsavdeling, kanad ie ren  C harles H. M il- 
lard , og assisten ten  hans, P au l M alles. De er nå  på besøk i de n o rd 
iske land. De skulle v æ rt h e r i går, m en på g runn  av det dårlige 
f ly v æ re t kunne de først kom m e i dag. M illard  v il g jerne si noen 
ord  til rep resen tan tskapet.

Charles H. Millard: —  Jeg  er m eget glad over å kunne væ re  til 
stede h er på de tte  rep resen tan tskapsm øtet, og jeg  se tte r p ris  på at 
jeg få r an ledning  til å si noen få ord  på vegne av In ternasjonalen .

Jeg  fu lg te  m eget in te ressert m ed i diskusjonen i form iddag. Den 
m innet meg om diskusjonene i kanad isk  fagbevegelse. D et v a r nøy 
ak tig  de sam m e problem ene vi behandlet. D et m innet m eg også om 
a t i den verden  vi nå  lever, e r de t ikke noe sån t som isolasjonism e 
n å r det g jelder fagbevegelsen.

40 41



T re fje rdede ler av  arbeiderbefo lkningen  i den frie  verden  er 
frem deles uorganisert. Den frie  fagbevegelse h a r  55 m illioner orga
n iserte  m edlem m er, m en det e r 210 m illioner a rbeidere  og fu n k 
sjonæ rer 1 den frie  verden. D ette  b e ty r selvsagt a t en ten  vi er 
kanadiske e ller norske, svenske, finske, danske, tyske e lle r am eri
k anske  fagorgan iserte  h a r  vi fellesin teresser, og vi e r også k n y tte t 
til de uorgan iserte  i denne rom alderen  som vi nå  h a r  g å tt inn  i. Jeg  
er glad fo r å kunne bringe dere en h ilsen fra  den frie  fagbevegelse, 
m en jeg  b rin g er også en h ilsen  fra  de m illioner uorgan iserte  a rb e i
dere. I v irkeligheten  er det jo  bare  de organ iserte  arbeidere  som kan  
ta le  på vegne av de uorganiserte.

K ansk je  h a r  de t in teresse  for dere  å få  v ite  hvordan  vi næ rm er 
oss prob lem et m ed å organisere verdens uorgan iserte  m illioner. Vi 
kan  ikke eksportere  norsk  fagbevegelse e ller kanad isk  fagbevegelse 
til A frika  e lle r Asia. Men vi kan  eksportere  v åre  e rfaringer. F ag 
bevegelsen er et h jem m elaget p roduk t, og ledelsen m å kom m e fra  de 
fagorganisertes egne rekker. E nhver h je lp  vi kan  gi, kan  b are  bli av 
m id lertid ig  e ller supplerende k a rak te r.
D et neste  p u n k e te t jeg  v il und erstrek e  er a t fagbevegelsen m å 
væ re  uavhengig. A ltfo r ofte ser vi a t i de underu tv ik lede  land  er 
fagbevegelsen en tjen e r for politiske p a rtie r, for reg jeringene eller 
til og m ed fo r arbeidsgivere. Fagbevegelsen m å væ re  uavhengig. 
M en n å r  fagbevegelsen b lir m er m oden i e t land  bør den også 
arbeide e tte r  politiske og sosiale lin jer.

Vi m å alle innse a t vi e r avhengige av  hverandre . Spørsm ålet om 
levestandarden  i e tt land  b lir  in flu e rt av  levestandarden  and re  ste 
der. Jeg  fo rs tå r  det slik  a t dere  h a r  en blom strende alum in ium s
industri. D et h a r  vi også i Canada. A lum inium skom paniet i Canada 
er en del av  alum inium skom paniet i USA. D et er det in ternasjonale  
k a rte lle t ALCUA. D et h a r nå  gå tt inn  for å bygge alum in ium s
fab rik k e r i fran sk  G uinea og i fransk  K am erun. P å  denne m åten 
kom m er fran sk e  koloniarbeidere  til å k o n k u rre re  m ed norske og 
kanad iske  arbeidere. I Norge går dere  sik k ert inn  for å få  o rganisert 
de uorganiserte . Vi m å også arbeide for å få  o rgan isert de uo rgan i
serte  i andre  deler av  verden. D et er i v år egen in teresse vi g jør det.

Jeg  bek lager a t jeg  ikke k an  ta le  til dere  i deres eget språk. Jeg  
vil derfo r ikke b ru k e  m er tid. M en jeg  b e tra k te r  det som e t s to rt 
priv ilegium  å få væ re  til stede her. Jeg  vil y te  anerk jennelse  fo r det 
b idrag  dere  h a r  y te t til de t in ternasjonale  so lidaritetsfondet. FFPs 
slagord er: «Brød, fred  og frihet» . Hvis vi ønsker å unngå krig , hvis 
vi v il h a  frih e t og brød, er vi nødt til å o rganisere  de uorganiserte. 
D et e r den oppgaven vi h a r nå. Ved deres h je lp  vil vi g jøre det vi
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kan  for å organisere verdens m illioner uorganiserte . (A pplaus.) 
Talen b le to lket av Jon  Rikvold.

Konrad Nordahl: —  Jeg  vil tak k e  M illard  for de ordene han  h a r 
sagt. Jeg  vil be ham  ta  m ed en hilsen  fra  L andsorganisasjonen i 
Norge til In ternasjonalens h ovedkvarte r i Bryssel. E tte r  evne vil vi 
væ re  m ed i de t in te rnasjona le  so lidarite tsarbeid  fo r å hevde fag 
bevegelsens idéer over hele verden.

M øtet tok  pause fra  kl. 11.10 til 11.30.

AH A ndersens redegjørelse for arbeidet m ed  
pensjonsspørsm ålet.

A l f  Andersen,  S ek re ta ria te t: —  Jeg  vil nødig a t re p re se n ta n t
skapet skal få  in n try k k  av a t de t e r m ulig  på  k o rt tid  å gi en 
fullgod redegjørelse  om pensjonsspørsm ålet. Vi som h a r a rbeidet 
m ed spørsm ålet h a r oppdaget a t jo  lenger vi s tu d ere r det, desto flere  
problem er v iser det seg å væ re. Jeg  skal kom m e inn på  enkelte  
prinsip ielle  spørsm ål som kan  ha  in teresse  i forbindelse m ed en 
p rin sip p -u tta le lse  fra  NAF og LO.

U tgangspunkte t e r fagkongressens ved tak  om bedriftspensjone- 
ring. Vi h a r fo rs tå tt de t slik  a t de t skal ha  høy p rio rite t. S e k re ta ria 
te t sa tte  ned  en kom ité som skulle u tred e  spørsm ålet m ed sik te  på 
tariffo rhand lingene. Vi fikk  u ltim atu m  om å væ re  ferd ig  til n y ttå r . 
K om itéen h a r a rbeidet på spreng. Den h a r  m å tte t innsk renke m an 
d a te t m est m ulig.

D et skulle væ re  unødvendig å u n d erstrek e  betydningen  av b e- 
driftspensjonering . D et d re ie r seg h e r om de t stø rste  sosiale lø fte t 
fagbevegelsen noen gang h a r  ta t t  på  seg. M ange er tydeligvis ikke 
k la r  over rekkev idden  — den økonom iske og den adm in istra tive .

Vi h a r p røvd  å legge opp e t så enkelt fo rhand lingsgrunn lag  som 
m ulig. B edriftspensjoneringen  vil bli en påbygning  av  a ld e rs try g 
den. Skal bedriftspensjoneringen  reises som ta riffk rav , e lle r skal 
spørsm ålet u tredes m ed sik te på  a t vi bør få  en lov? K ongressen sa 
a t de t bør gjennom føres ved fo rhandlinger. D et er ingen tv il i 
kom itéen om a t de t e r ønskelig å frem m e bedriftspensjoneringen  
som et k rav  ved kom m ende tariffrev isjon . I Sverige h a r LO sa tt alle 
k re f te r  inn  på å få løst spørsm ålet ved lov, m en vi h a r v a lt å gå 
av taleveien .

Skal vi frem m e bedriftspensjoneringen  som ta riffk ra v  og som en 
påbygning til a lderstrygden , m å vi følge de re tn ingslin jene  som 
gjelder fo r a lderstrygden , for eksem pel n å r  de t g je lder pensjonsalde-
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ren. Vi h a r  fo reslå tt 70 å r både for k v inner og m enn. Vi h a r gått 
inn  fo r a t pensjonen og innskuddet skal væ re  det sam m e, uansett 
inn tek t.

Vi hai m en t a t vi også bør få  m ed enke- og barnepensjonering . Vi 
h a r ho ld t invalidepensjoneringen  utenfor. Skulle den tas m ed, ville 
det kom plisere det hele. Invalidepensjoneringen  b lir  fo r øvrig u t 
redet på offentlig  basis.

H vem  skal bedriftspensjoneringen  om fatte? T ariffav talene  g jelder 
bare  fo r de o rgan iserte  arbeidere. H vor v id t de t e r m ulig  å få en 
bedriftspensjonering  bare  for de organiserte, vet ingen i dag. D ette 
spørsm ålet m å tas opp under fo rhandlingene m ed NAF. Hvis vi få r 
til a t den bare  skal gjelde de organiserte, e r det spørsm ål om fag 
bevegelsen er villig  til å overta  adm inistrasjonen . E r forbundene 
p a ra t til å overta  adm inistrasjonen  av en pensjonsordning av en 
slik stø rrelse  som det h er cr spørsm ål om?

B are h a lv p arten  av våre  m edlem m er er k n y tte t til b ed rifte r som 
stå l i NAF. D et e r en selvsagt ting  a t vi også m å få pensjonsordning 
for dem  som arbeider i b ed rifte r u tenom  NAF.

Vi h ar ca. 200 000 lønnstakere  i NAF. Vi h a r  fo re ta tt en om kost- 
n ingsberegning. U ansett hv ilken  finansieringsordning  vi velger, m å 
de t væ re  et v isst fondsopplegg. B ygger vi på prem iesystem et, vil 
d e t k reve  kolossale fondsopplegg. For 200 000 lønnstakere  vil det 
dreie seg om 1500 m illioner k roner fram  til 1970. Vi behøver ikke 
n y tte  p rem iesystem et fu llt ut. L ikevel e r de t vanskelig  å regne med 
m indre  fondsopplegg enn en m illia rd  kroner.

D et fins m ange m uligheter fo r adm inistrasjonsordning . Det kan 
sk je  gjennom  forbundene, hva  jeg  se tte r e t s to rt spørsm ålstegn ved, 
e lle r det kan  skje gjennom  bedriftene, en fe lles-o rdn ing  som LO og 
NAF b lir enige om eller gjennom  forsikringsselskapene. D ette spørs
m ålet m å d isku teres inngående. D etaljene er ennå ikke d rø fte t med 
NAF. A rbeidsg iverne h a r bare  sagt seg villige til en p rin s ip p u t
talelse. E t underu tv a lg  for NAF og LO skal i tariffperioden  u ta r 
beide de n æ rm ere  reglene.

E t spørsm ål som vi m å ta  s tand p u n k t til straks, e r selve finansie
ringen. Skal a rbe id stakerne  selv m edv irke e ller skal u tg iftene  u te 
lukkende dekkes av arbeidsgiverne? K om itéen m ener a t arbeiderne 
bør m edv irke til en pensjonsordning —  u t fra  de t syn a t d e tte  er 
en re ttig h e t som arbe iderne  er m ed på å bygge opp. F oru tsetn ingen  
er a t vi skal søke å trek k e  arbeidsg iverne så lang t som m ulig. Men 
til spørsm ålet om arbeiderne  i det hele ta t t  skal de lta  i fin an sie rin 
gen h a r kom itéen sv a rt ja.

Jeg  skal nevne noen ta ll, m en de m å tas m ed a lt m ulig  forbehold. 
Vi h a r  ten k t oss en egenpensjon på 3000 k roner åre t, en enkepensjon
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på 1800 k ro n er og en barnepensjon  på 1200 k roner for første barn . 
D ette er bare  en antydning.

D et v ar v æ rt sagt a t vi bu rde  konsen tre re  oss om egenpensjonen 
og a t hvis det e r økonom isk gjennom førlig, b u rd e  vi også få m ed 
enke- og barnepensjon. D et m elder seg h er en uhyrlig h e t av p ro 
blem er. Skal vi bygge opp en pensjonsordning for 200 000 lønns
takere , e r de t ingen bagatell. D essuten kom m er pensjonsspørsm ålet 
for de 200 000 fagorganiserte  u ten fo r NAF inn i bildet. Vi m å unngå 
å binde bevegeligheten  på arbeidsm arkedet. En pensjonsordning skal 
følge arbeideren  fra  bed rift til bedrift. Vi vil h er stø te på  problem er 
n å r det g je lder b ed rifte r i og u ten fo r NAF.

Jeg  går u t fra  a t rep resen tan tsk ap e t er enig i a t de t m å fastsettes 
en opptjeningstid , 30 e ller 20 år, m en vi m å ha  overgangsbestem 
m elser som sik re r dem  som går u t av  arbeidslive t i de næ rm este  
årene e t v isst tilskudd. Vi h a r m ent a t de t bør væ re  en ven tid  på to 
å r før pensjon utbetales. O vergangsordningen v il bli u h y re  kostbar. 
Men n å r fagbevegelsen re iser saken som ta riffk rav , vil enhver kreve 
sin del. K ansk je  kan  det vanskeligste bli å få  den yngre  generasjon 
m ed på å b id ra  finansie lt til å sik re  sin egen alderdom .

Spørsm ålet e r h v ilke t system  vi skal velge for finansieringen. 
V elger vi prem iereservesystem et, v il belastn ingen  bli sto r til å 
begynne m ed, m en e tte r  h v e rt m indre  og m indre. V elger vi u tlig - 
n ingssystem et, slipper vi b illigere fra  det i fø rste omgang, m ed det 
b lir dy rere  e tte r  hvert. Vi kan  im id lertid  finne  fram  til en m ellom 
ting  m ellom  p rem iereservesystem et og utligningssystem et.

D ette  e r v ik tige ting, m en de t m å væ re  g jenstand  for fo rh an d 
linger m ed den annen p art. K om itéen m ener a t vi m å ta  sik te på 
forsvarlige fondsopplegg. Det er veldige k ap ita le r det h e r er spørs
m ål om. H vem  skal fo rvalte  dem ? Vi v il ikke overla te  det til den 
and re  p a rten  alene. NAF h a r sagt seg villig  til en pensjonsordning 
u n d er fo ru tse tn ing  av a t kap ita len  s tå r til bedrifts live ts  disposisjon. 
D et få r vi se på n å r  den tiden  kom m er.

Hvis m an k o n sen tre re r seg om egenpensjon på 3000 kroner, vil det 
bety  en kon tingen t på 600 k ro n er å re t e lle r 26 øre tim en. Skal vi 
også h a  enke- og barnepensjon , b lir  de t noe dyrere.

K om itéen regner m ed fire  a lte rn a tiv e r; 1. Spørsm ålet kan  løses 
b are  for de organiserte  arbeidere  i NAF. Forbundene e r p a ra t til å 
overta  adm inistrasjonen. 2. Spørsm ålet kan  løses for alle de organ i
serte  arbeidere. Forsikringsselskapene ov erta r adm inistrasjonen . 3. 
Spørsm ålet kan  løses for alle arbe id stak ere  i NAF og ad m in is tra 
sjonen sk je r gjennom  de to hovedorganisasjonene i fellesskap. 4. 
Spørsm ålet kan  løses for a rbeidstakerne  i NAF og adm in istreres 
g jennom  forsikringsselskapene.
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D et er k la r t  a t fo rsikringsselskapene h a r  le tte s t for å overta  
adm inistrasjonen. D et h a r  v æ rt sagt a t det b lir  så m ye dyrere , m en 
jeg  er ikke så sikker på det. Forsikringsselskapene v il bare  få  dekket 
sine adm inistrasjonsom kostninger. E t even tue lt overskudd vil tilfa lle  
pensj onsf ondet.

D et jeg  h er h a r nevnt, e r  sk je le tte t og ram m en for den u tredn ingen  
som foreligger. D et vil m elde seg m ange vanskeligheter og p rob le
m er. Vi få r prøve å løse dem  e tte r  hvert. R epresen tan tskapet bør 
væ re  k la r  over a t vi h e r s tå r overfor e t sosialt og økonom isk løft 
av  s tø rre  d im ensjoner enn vi kansk je  på  fo rhånd  h a r ten k t oss 
m uligheten  av. Vi m å begynne fo rsik tig  —  og så bygge ordningen 
u t e tte r  hvert.

K onrad N ordahl tak k e t A lf A ndersen fo r redegjørelsen.
N ordahl foreslo a t bare  konklusjonen  i S ek re ta ria te ts  innstilling  

om ta riffrev isjonen  skulle offentliggjøres. R esten av innstillingen  er 
e t in te rn t dokum ent innen fagorganisasjonen.

N ordahl fo rtsa tte : —- En diskusjon om A lf A ndersens foredrag  er 
ikke m ulig. Noe vo teringsgrunnlag  foreligger ikke. H eller ikke h ar 
d e t v æ rt noen votering  i S ek re ta ria te t. F ø rst m å vi føle a rbe ids
g iverne på tennene. Hvis noen h a r  tan k e r som kan  gjøre de t le tte re  å 
oppta  forhandlingene, e r vi takknem lige fo r det.

Einar S trand , NNN: — I forbindelse m ed sykelønnsordningen ble 
de t k ritise r t a t de uorgan iserte  fikk  del i den. Vi h a r  en m illion 
sysselsatte h e r i landet, m en bare  h a lv p arten  s tå r  i LO. De uo rgan i
serte  sn y lte r på  de organisertes re ttig h e te r. Spørsm ålet e r om ikke 
vi m å sørge for a t bare  de o rganiserte  få r  re ttighetene . Vi m å se 
nøye på om ikke bedriftspensjoneringen  kan  k n y ttes  til forbundenes 
adm in istrasjon  og b are  gjelde for de organiserte. De uorgan iserte  m å 
b li g jo rt oppm erksom  på a t de h a r  p lik t til å væ re  solidariske. De 
svenske og danske forbundene ad m in is tre re r arbeidsløshetsunder- 
stø ttelsen . D et h a r g å tt b ra  e tte r  h v e rt som de e r kom m et inn  i 
system et. K ansk je  er pensjonsordningen e t vanskeligere problem , 
m en det er ikke uoverkom m elig.

Per Haraldsson, A rb e id erp artie ts  P resseforbund: —  A lf A ndersen 
nevn te  spørsm ålet om det bare  skal bli egenpensjon eller om også 
en k e- og barnepensjon  skal tas med. Hvis vi skal få de yng re  med, 
bør vi ikke droppe enke- og barnepensjoneringen . For yng re  lønns
tak e re  e r d e t k ansk je  det vik tigste. D eres egen alderdom  ligger 
lan g t fram m e i tiden, m en de vil g jerne ha  den trygghet for fam ilien 
som enke- og barnepensjoneringen  gir.

K onrad Nordahl: —  Ingen flere  h a r fo rlang t o rdet og jeg  foreslår 
saken ta t t  til e tte rre tn ing .
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Elektrikerforbundets organisasjonsområde.
D agsordenens p u n k t 3: N orsk E lek trik e r- og K rafts tas jo n sfo r

bund. F astsette lse  av organisasjonsom rådet.

A lf  A ndersen , S ek re ta ria te t, inn ledet: —  Spørsm ålet skulle egen t
lig  opp på rep resen tan tskapsm øtet i m ai. O rganisasjonskom itéen la 
på kongressen i 1957 fram  en innstilling  som b lan t an n e t innehold t 
v id trek k en d e  forslag  på det om rådet de t h e r d re ie r seg om. De v ak te  
sto r d eb a tt på kongressen. D et ble hevdet a t de t v ille  volde vanske
lighe te r å få  i stand  så store overføringer til E lek trikerfo rbundet. 
O rganisasjonskom itéen hold t et n y tt m øte og frem m et e t forslag  til 
kongressen om a t de t sku lle overlates til første o rd inæ re  rep resen 
tan tskapsm øte  å ta  den endelige avgjørelse e tte ra t saken h a r  v æ rt 
n æ rm ere  bearbeidet av S ek re ta ria te t i sam arbeid  m ed de in teresserte  
forbund. H ensikten  v ar å søke å avbøte endel vanskeligheter som 
v ille  oppstå og å h in d re  a t enkelte  forlo t organisasjonen. D et h a r 
v æ rt ho ld t m øte m ed de forbund  som berøres. P å  m øtet 12. oktober 
b le  de t enighet om å sette  p u n k te t opp på  dagsordenen for de tte  
rep resen tan tskapsm øtet. D et v a r ønskelig å få  en avgjørelse så 
tid lig  som m ulig. D ette e r b akg runnen  for a t saken kom m er opp på 
d e tte  rep resen tan tskapsm øte  i stedet for på  de t ordinæ re.
Noen d e ta ljd eb a tt n å  kan  ikke ha noen hensik t. Spørsm ålet e r om 
S ek re ta ria te t skal få de nødvendige fu llm ak te r nå  e lle r om saken 
sk a l u tse ttes til de t o rd inæ re  rep resen tan tskapsm øte.

Jeg  g jør oppm erksom  på  a t det e r kom m et inn  e t p a r p ro tester 
f ra  avdelinger i K om m uneforbundet i T rondheim  og H augesund. 
D et e r også kom m et p ro teste r fra  den and re  siden.

Sekretaria te ts  innstilling .
A lf A ndersen la  fram  S ek re ta ria te ts  innstilling , som hadde denne 

■ordlyden:

«Organisasjonskomitéen av 1953 har for så vidt det gjelder Norsk Elek
triker- og Kraftstasjonsforbunds organisasjonsområde avgitt følgende inn
stilling til kongressen:

«Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund omdannes til et elektrisitets- 
forsyningsforbund med følgende organisasjonsområde;

A . Elektrisitetsforsyning (inklusive produksjon, transformasjon og for
deling av elektrisitet, drift og daglig vedlikehold av anlegget når arbeidet 
utføres av anlegget selv).
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1. K raftstasjoner. U nn ta tt h e rfra  er m indre bedriftsstasjoner og h jelpe- 

aggregater.
2. D am psentraler.
3. S am kjøringssen traler for e lek trisk  kraft.
4. T ransform atorstasjoner.
5. E lek tris ite tsverk  (fo rdelingsverk ).
6. Fordelingsnett.

B. Den elek triske  m ontasje av nye k raftstasjoner, sekundæ rstasjoner, om- 
fo rm erstasjoner og likeretteranlegg.

C. L injebygging i den u ts trekn ing  dette  arbeid  u tføres av e lek tris ite tsver
kene (fordelingsverkene) i egen regi.

D. Installasjon  av lys og kraft. U nn ta tt h e rfra  e r  installasjoner og ved like
hold i bed riften  og dens boliger, sam t i kom m unenes egne eiendom m er, 
u tfø rt av  bedriftens e ller kom m unens egne e lek trikere  (bed riftse lek tri- 
kere) U nn taket g jelder ikke fo r B orregaard  og andre bed rifte r som har 
egne avdelinger som u telukkende d riv er m ed insta llasjoner i bedriftens 
hus.

E. R adioserviseverksteder.
F. M ontasje av e lek triske heiser.
G. N yanlegg, reparasjoner og vedlikehold  av det e lek triske  u ts ty r om bord 

i skip, såfram t de tte  arbeid  bo rtsettes til installasjonsfirm aer.
H. E lek trom ekaniske reparasjonsverksteder.

11
Samarbeidskomité.
1. D a e lek trikerfage t generelt e r underlag t offentlige lovbestem m elser, 

både n å r det g jelder arbeidets utførelse, opplæ ring  og m instebestem m el- 
ser for fagarbeidere, opprettes en sam arbeidskom ité fo r å sam ordne 
behandlingen  av disse spørsmål.

2. Sam arbeidskom itéen  ledes av  Landsorganisasjonen og skal om fatte, fo r
u ten  N orsk E lek triker- og K raftstasjonsforbund , de fo rbund  som h a r  et 
stø rre  an ta ll e lek trikere  som m edlem m er. S ek re ta ria te t avg jør hvilke 
forbund  som skal væ re  m ed i sam arbeidskom itéen.

3. H vert fo rbund  oppnevner 2 rep resen tan te r og L andsorganisasjonen 
velger form ann.

4. Sam arbeidskom itéen oppnevnes straks kongressens ved tak  om o p p re t
telse av e t elektrisite tsforsyningens fo rbund  er gjennom ført.»

U nder debatten  på kongressen om organisasjonskom itéens innstilling  ble 
de t fra  organisasjonskom itéens fle rta ll frem m et følgende forslag som ble 
vedtatt:

«K ongressen g ir sin  tils lu tn ing  til organisasjonskom itéens forslag om 
opprette lse  av  e t elektrisite tsforsyningens forbund. Da de t im idlertid  
kan  tenkes å oppstå vanskeligheter som kan  skade den sam lede o rgan i
sasjon, overla te r kongressen til førstkom m ende o rd inæ re  rep resen tan t
skapsm øte å ta  den endelige avgjørelse e tte ra t saken h a r v æ rt næ rm ere  
bearbe ide t av sek re ta ria te t i sam arbeid m ed de in teresserte  forbund.»

LO ’s adm inistrasjon  h a r  e tte r  kongressen for så v id t det g jelder oven
nevn te  om råde h a tt en rekke konferanser m ed de fo rbund  som er b e rø rt av 
organisasjonskom itéens innstilling. D et er ikke  u nder disse konferanser p å 
vist a t det v il oppstå så store  vanskeligheter a t m an  på fo rhånd  kan  si a t det 
v il skade den sam lede organisasjon. D et e r  hevdet bl. a. fra  N orsk K om 
m uneforbund  a t even tuelle  skadev irkn inger fø rst vil kunne påvises n å r

beslu tn ingen skal gjennom føres. LO ’s sek re ta ria t finner det derfor p rak tisk  
a t det ekstrao rd inæ re  represen tan tskapsm øte ta r  den endelig  avgjørelse i 
stedet fo r å avvente d e t o rd inæ re  represen tan tskapsm øtes ved tak  i mai 
måned.

S ek re ta ria te t vil derfor innby  rep resen tan tskapet til å  fa tte  følgende 
vedtak:

1. R epresen tan tskapet godkjenner organisasjonskom tiéens forslag om opp
re tte lse  av elektrisite tsforsyn ingens forbund.

2. S ek re ta ria te t gis fu llm ak t til å g jøre de avvikelser som m åtte  anses nød
vendig fo r å unngå organisasjonsm essige skadevirkninger.

3. S ek re ta ria te t fa tte r  den endelige beslu tn ing  om fra  h v ilke t tid spunk t 
overføringen av m edlem m er skal skje.

N orsk E lek triker- og K raftstasjonsforbund  h a r g jo rt LO m erksam  på at 
p u n k t D i organisasjonskom itéens innstilling  ikke er h e lt fy llestg jørende, 
da bl. a. svakstrøm sektoren er fa lt u t av opplegget. D ette er jo en  så om- 
fattede sek tor innenfor installasjonsom rådet a t en ikke kan  unngå å  ta  den 
med. F or øvrig er d e t e tte r  kongressen b rak t på  det rene  a t forholdene ved 
B orregaard  er to ta lt end re t fra  tid ligere, ide t bed riften  nå ikke  d riv er 
p riv a t installasjon  som før. D erfor skulle det ikke væ re  nødvendig i en kon
gressbeslutning, even tue lt represen tan tskapsbeslu tn ing , å  ta  u n n tak e t fra  
B orregaard  alene med, m en la setningen få generell k a rak te r. N æ rvæ rende 
form ulering  er den sam m e som organisasjonskom itéen av 1946 h a r  benyttet, 
m en den e r a ltså  ikke  nå  aktuell.

En vil derfor foreslå a t rep resen tan tskape t sam tidig som det g jør det 
prinsip ielle  vedtak, også godkjenner endringen  i fo rm uleringen  av  p u n k t D 
i organisasjonskom itéens innstilling  fo r å g jøre den k la re re  og m er u tfy l
lende. P u n k te t vil e tte r de t få  følgende ordlyd:

^Montasje og vedlikehold  av elek triske sterkstrømsanlegg for høy- og lav- 
spenning, samt svakstrømanlegg, telefonanlegg m onter t  av private bedrifter,  
og radioanlegg. U nn ta tt h e rfra  er in stallasjoner og vedlikehold  i bedriften  
og dens boliger, sam t i kom m unens egne eiendom m er, u tfø rt av  bedriftens 
e ller kom m unens egne e lek trikere  (b ed riftse lek trik e re ). U nn taket g jelder 
ikke fo r b ed rifte r som h a r  egne avdelinger som u te lukkende d riv er med 
installasjoner og vedlikehold  i bed riftens hus.»

Debatten.
A rthur Karlsen, Norsk Kommuneforbund: —  Dette er en ubehage

lig sak. Det er ikke hyggelig å kjempe om medlemmene i fag
bevegelsen. Jeg kan imidlertid ikke stemme for punkt 1 i Sekretaria- 
tets innstilling. Det er det som er årsak til at vi ikke har kommet 
til enighet med Elektrikerforbundet. Jeg mener at lønnstakerne ved 
kommunale elektrisitetsverk kommer i samme stilling som lønns
takerne ved andre kommunale etater. De bør derfor være i det 
samme forbund. I Trondheim har et mindretall hevdet at hvis over
føring blir aktuelt, v il de gå ut av LO. Jeg vet ikke om det kommer 
til å skje. Det kan tenkes at de endrer standpunkt når vedtaket er
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gjort. Vi h ar også avdelinger som h a r sagt a t hvis de skal overføres, 
m å de t også gjelde de m erkan tile . Jeg  h a r ikke ten k t m eg m uligheten  
av  a t rep resen tan tsk ap e t k an  overtales, m en fo ra t vi skal ha et vo te- 
ringstem a vil jeg  se tte  fram  dette  forslaget:

«Lønnstakerne ved  de kom m unale e lek tr isite tsverk  unntas fra overføring  
til det n ye  E lek trisitetsforsynings forbund. >

M otivering; N orsk K om m uneforbund er av  den oppfatning at lønnstakerne  
ved  de kom m unale e lek tr is ite tsverk  bør organiseres sam m en m ed de øvrige  
kom m unale lønnstakere i N orsk K om m uneforbund.

Konrad Nordahl, S ek re ta ria te t: —  Vi kan  ikke h e r ta  en p rin sip i
ell diskusjon. K ongressen h a r av g jo rt p rinsippet. For så v id t er 
p u n k t 1 i innstillingen  sm ør på  flesk. D et som de t n å  er spørsm ål om 
e r å gi S ek re ta ria te t en fu llm ak t. D et vil væ re  m eget forsik tig  før 
d e t ta r  en avgjørelse. D ette er ikke  noen le tt sak. Jeg  h a r v æ rt b e 
ten k t hele tiden. Vi m å se på disse spørsm ålene m eget nøye fø r vi 
tre ffe r  endelig  vedtak . I dag er det b are  spørsm ål om å gi S ek re ta ri
a te t fu llm ak t til å ta  en avgjørelse som ellers skulle v æ rt fa tte t på 
rep resen tan tskapsm øtet i mai.

K arl Furuskjegg,  N orsk K om m uneforbund: —  Jeg  vil gi noen 
opplysninger om hvordan  denne saken fo rtoner seg i sto re  trekk . Vi 
h a r 154 foren inger som berøres av  ved taket. To —  m uligens tre  — 
b lir overfø rt til E lek trik erfo rb u n d et i sin helhet. 151 foren inger b lir 
sp litte t opp. D et er der vanskelighetene ligger. Vi ve t a t de kom m er, 
m en ikke hvordan  de vil forløpe.

De kom m unale funksjonæ rer gikk ikke i spissen i o rganisasjons
arbeidet. De kom  h eller sen t m ed. M en vi hadde g rupper som kom 
tid lig  m ed, b lan t dem  arbeiderne  ved elek trisite tsverkene. I m ange 
fo ren inger er de t en k je rn e  av  e-verksfo lk . T ar vi vekk  denne 
k je rnen , ram le r det hele sam m en. D et er m eget sannsynlig  a t en 
ikke liten  del b lir borte. D et m å væ re  riv  ruskende galt å slå en 
s trek  over de t strevsom m e organisasjonsarbeidet som er u tre tte t 
g jennom  årene. Jeg  anbefa ler A rth u r K arisens forslag.

Bjarne Klajstad, N orsk E lek trik e r- og K raftstasjonsfo rbund : 
—  G jennom  en å rrek k e  h a r vi redeg jo rt for v å r t syn i rep re sen tan t
skapet og på  kongressen. Jeg  skal ikke gå inn  på deta ljene  en gang 
til. Vi i E lek trik erfo rb u n d et h a r prøvd e tte r  evne å holde oss innen 
LO, innen  fellesskapet. Innstillingen  er ikke tilfredsstillende  for v å rt 
forbund, m en tillitsm ennene h a r  g å tt inn  for den m ed fu ll k raft. 
Vi innk a lte  ek s trao rd in æ rt landsm øte og fikk  2/3 f le r ta ll for in n 
stillingen. Vi h a r få tt m asse p ro tester, m en vi h a r  ikke b rydd  oss 
om å sende dem  over til LO. Vi avven te r nå S ek re ta ria te ts  k o n fir
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m asjon av hele greia. Vi skal overføre 15 prosent av våre  m edlem 
m er. For K om m uneforbundet d re ie r det seg om k n ap t 7 prosent. 
De organisasjonsm essige problem ene er like store  for oss, om ikke 
større.

Konrad Nordahl: —  Jeg  er i tv il om det kan  voteres over A rth u r 
K arisens forslag. Hvis det skulle bli v ed ta tt, opphever det e t kon- 
gressvedtak , og det kan  ikke vi gjøre. Jeg  m ener vi ikke kan  votere 
over forslaget, m en det kan  bli fø rt til protokoll.

Karl Furuskjegg,  N orsk K om m uneforbund: — Hvis vi ikke kan  
votere over K arisens forslag, fo reslår jeg  saken u tsa tt.

Nordahl: — Det m å bli til det o rd inæ re rep resen tan tskapsm øtet 
i mai.

Furuskjegg:  —  Om nødvendig til kom m ende kongress.
Nordahl: —  Det kan  vi ikke. Vi h a r kongressvedtak  om a t saken 

skal opp på første ord inæ re rep resen tan tskapsm øte.
Furuskjegg:  — Da fo reslår jeg  saken u tsa tt til rep resen tan tsk ap s

m øtet i mai.
Votering.

U tsette lsesforslaget b lc forkastet m ed stort flertall.
P u n k tl i Sekretariatets forslag ble ved tatt m ot 8 stem m er.
Punkt 2 b le enstem m ig vedtatt.
Punkt 3 b le enstem m ig vedtatt.
Forslaget til endringer i redaksjonen (som  står i slu tten  av S ek re

tariatets in n stillin g) b le enstem m ig godkjent.

Supplering av  sekretariaiet.
D agsordenens p u n k t 4: supplering  av  S ek re ta ria te t.
Konrad Nordahl:  —  E tte r lovendringen  i 1953 sk je r de vesentlige 

endringene i S ek re ta ria te t i kongressperioden. N år en tillitsm ann  
s lu tte r i fo rbundet sitt, t re r  han  u t av  S ek re ta ria te t. D enne gangen 
g jelder de t O laf A skeland i N orsk T ransportarbeiderfo rbund . H an 
fra trå d te  som fo rbundsform ann 1. ja n u a r i år. S ek re ta ria te t fo re
slår:

E rling  F rogner ry k k e r opp fra  varam an n  til m edlem  av S ek re
ta ria te t.

K aare  P ehrsen  b lir  1. varam ann.
K laus K jelsrud  b lir  2. varam ann.
O laf B ruv ik  b lir 3. varam ann.
K jønik  K jøniksen b lir 4. varam ann.
F orslaget ble enstem m ig ved ta tt.
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Anders Mørk redegjorde for et kurs som skulle holdes på Sør-  
marka 2.— 15. mars 1958. Han anbefalte kurset og ba representant- 
skapets medlemmer anbefale det for andre aktive tillitsmenn.

Avslutningen.
Konrad Nordahl:  —  Vi står da ved avslutningen. Jeg v il få lov 

til å takke Olaf Askeland for det gode samarbeidet vi har hatt i 
Sekretariatet. Jeg har bare gode inntrykk fra dette samarbeidet. 
Askeland har hatt et vanskelig forbund på grunn av dets struktur, 
men jeg har inntrykk av at han har løst vanskelighetene på en u t
merket måte. Han har vært en god kamerat i Sekretariatet. Det 
har vært en fornøyelse å samarbeide med ham. Jeg kjenner godt 
Askelands vita fra mange år tilbake. Jeg vet at han har gjort en god 
innsats i organisasjonen. Jeg vil takke ham for det og ønske ham  
alt godt i årene som kommer.

Representantskapets medlemmer reiste seg og applauderte.
Olaf Askeland:  —  Hjertelig takk alle sammen.
Protokollen fra torsdagens møte ble opplest og godkjent.
Konrad Nordahl: —  Vi er nå ferdige med representantskapsmøtet. 

Det har vært litt lenger enn vanlig. Det er bare bra. Vi har hatt 
en lang og saklig diskusjon. Vi vet ikke hva resultatet av tariff
oppgjøret blir, men vi håper at det skal bli så bra at vi kan føle oss 
tilfreds med det. Jeg takker representantene og gjestene og ønsker 
god reise hjem.

Møtet hevet kl. 13.

Navnefortegnelse  
over representanter til Representantskapet  

15.—16. januar 1958.
Arbeiderpartiets  Presseforbund: P e r H araldsson, Oslo. Norsk Forbund for  

Arbeidsledere og Tekn. Funksjonærer:  F ritz  W. H annestad, Oslo. Norsk  
Arbeidsmandsforbund:  W alther K ristiansen, Oslo, B ernhard  Reines, F in- 
neid i Salten, G udm und Søvik, N am skogan st., H enrik  Damli, Løkken Verk, 
og Torleif Ørsal, Sunndalsøra. Norsk Baker- og Konditorforbund:  B jarne 
D ahlberg, Oslo, Norsk Bekledningsarbeiderforbund:  R udolf E riksen, Oslo, 
G unnar Nilsen, Oslo, K onrad  H jørnevik, B ergen, og A slaug Olsen, Oslo. Worsic 
Bokbinder- og Kartonnasjearbeiderforbund:  Johan  M. Bøe, Oslo. Norsk  
Bygningsindustriarbeiderforbund:  A rne Rønning, Oslo, Em il Reiersen, Oslo, 
Lars Jansen, B ergen, B jarne  Berg, T rondheim , og O skar Skogly,L illeham m er. 
Norsk E lek tr iker- og Kraftstasjonsforbund:  Johan  H enriksen, Oslo, og 
B jarne K lafstad, Oslo. Norsk Fengselstjenestem.forbund:  S verre  Ofstad, Oslo. 
Norsk Gullsmedarbeiderforbund:  Hugo L indahl, Oslo. Norges Handels- og 
K ontorfunksjonærers Forbund: Johan  M oksnes, Oslo, P eder B irkeland, Oslo,
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Sigurd V atnedal, Bergen, R u th  Svendsen, Porsgrunn, og P au l A rnseth, 
H am ar. Norsk Hotell- og Restaurant- Arbeiderforbund:  E iv ind Strøm m en, 
Oslo, og S igurd  Johansen, Oslo. Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund:  Elof 
S trand, G reåker, K olb jørn  L arsen, H orten, R agnvald A ndersen, B ergen, 
E inar H enriksen, S tavanger, og A nders Rogstad, T rondheim . Norsk Jern 
baneforbund: O. Vollum, Oslo, E m il E dvardsen, Oslo, K arl E dvardsen, 
B ergen, T. Johansen, T rondheim , og K arsten  Hansen, Oslo. Norsk K jem isk  
Industriarbeiderforbund:  Johs. P. Løkke, N otodden, A rne T horvik, A lvik  i 
H ardanger, H åkon B jordal, H øyanger, H arald  E. Olsen, Agnes pr. Stavern, 
og A nker N ordtvedt, Oslo. Norsk Kjøttindustr iarbeiderforbund:  H elm er 
K arlsson, Oslo. Norsk Komm uneforbund:  K arl Furuskjegg, Oslo, Ivar 
A ndresen, B ryn, K. O. Madsen, B ergen, L eif R innan, T rondheim , og A nders 
Salvesen, K ris tiansand  S. Lensm annsbetjentenes Landslag:  N. R. Mugaas, 
Oslo. Norsk Litograf- og Kjemigrafforbund:  A rne Li, Oslo. Norsk Lokom o-  
t ivmannsforbund:  M athias Heggestad, Oslo. N orsk  Losforbund:  H jalm ar 
B reiland, B ergen. Norsk Murerforbund:  L orang K ristiansen, Oslo. Norsk  
Musikerforbund:  Rolf Gammleng, Oslo. Norsk Nærings- og Nydelsesmiddel-  
arbeiderforbund:  E in ar S trand, Oslo, A rne Barlie, Oslo, S igvard S jursen, 
Bergen, og H. A ndreassen, F redrikstad . Norsk Papirindustriarbeiderforbund:  
O lav B ratlie , Oslo, A rne Forsberg, Sarpsborg, A rv id  N ebell, Svelvik, J. Moe 
L arssen, P orsgrunn , og T oralf K ildahl, Byafossen. Norsk Politi forbund:  
H. H. B akkane, Oslo. Postfolkenes Fellesforbund:  Hugo L arsen , Oslo, og 
A ksel O. G ubberud, Oslo. Norsk S jømannsforbund:  G unvald Hauge, Oslo, 
B endik  Øyan, Oslo, Gøsta A ndersson, Sandefjord, K arl Oshaug, S tavanger, 
og T hor Sønsteby, Oslo. Norsk S k in n -  og Lærarbeiderforbund:  A xel Eriksen, 
Oslo. Norsk Skog- og Landarbeiderforbund:  H ans R uud, Oslo, Sv. Solbak
ken, N am dalen, K n u t N akken, Oslo, A rne Ovlien, L ierfoss, og H arald  B ørre
sen, B ybrua, G jøvik. Norsk Skotøyarbeiderforbund:  Ingvald  H ansen, Oslo. 
Norsk Stenindustriarbeiderforbund:  W alter Broe, Oslo. Norsk Støperi-  
arb eider forbund:  P e r  A ndersen, Oslo. Norsk Tekstilarbeiderforbund:  G ul- 
b rand  B rauer, Oslo, H ja lm ar Romslo, Y tre  A rna, og A nna Nilsen, Oslo. Norsk  
Telegraf- og Telefonforbund:  Torm od H alvorsen, Oslo, og H ara ld  Fondevik, 
Oslo. Norsk Tjenestemannslag:  Thv. K arlsen, Oslo, og Johan  K arlsen , T rond
heim . Norsk Tobakkarbeiderforbund:  K je ll Jensen, Oslo. Norsk Tolltjeneste-  
mannsforbund:  Jen s Dahl, Oslo. Norsk Transportarbeiderforbund:  Salam on 
Hansen, Bodø, L eif B redland, T rondheim , Th. E inarsson, S tavanger, Aug. 
Crowo, Bergen, og W ilhelm  Olsen, Oslo. Norsk Treindustriarbeiderforbund:  
E rik  E riksen, Oslo, og E inar Skarstein , Søfteland. Norsk Typograf forbund:  
R eidar Langås, Oslo. N orges Urmaker Svenneforbund:  T or B ratager, Oslo.

SAM ORGANISASJONENES REPRESENTANTER I 
REPRESENTANTSKAPET

Akershus  fy lke :  S igvard Ask, B æ rum . A u st-A gder  fy lke:  R eidar Senum , 
A rendal. Bergen og F ylkenes faglige Samorganisasjon: B ernh. B erntsen, 
Bergen, B. B ørretzsen, Os pr. B ergen, og M atias Osland, H øyanger. B u sk e 
rud faglige Samorganisasjon:  Nils Sandli, D ram m en. Finnm ark fy lke :  E rling  
Jensen, H am m erfest. H edm ark faglige Samorganisasjon: A rn ljo t Johnstad , 
H am ar. Møre- og Romsdal faglige Samorganisasjon: A nker Johannessen, 
Å lesund (forfall). Nordland fy lke :  A rv id  N ordtøm m e, Sulitjelm a. Oppland  
faglige Samorganisasjon: M artin  H augen, G jøvik. Oslo ( fy lke );  H alvdan 
W igaard, Oslo. Rogaland fy lke:  P e r Aase, S tavanger. Telem ark  faglige Sam -
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organisasjon: Th. Hanæs, Skien. Trom s fy lk e : Leon Johansen, Harstad. 
Trøndelag faglige Samorganisasjon: A rth u r G ranlund, T rondheim , og Odd 
P ettersen , S teink jer. V est-A gder fy lke :  Age B jorvand, K ristiansand  S. V est
fo ld  faglige Samorganisasjon: A rth u r J . Olsen, Tønsberg. Ø stfold faglige  
Samorganisasjon: O scar L auritzsen, Sarpsborg. Fra Sekretaria tet:  K onrad 
N ordahl, Oslo, P. M entsen, Oslo, H ans Hegg, Oslo, A lf A ndersen, Oslo, 
A. K. Lien, Oslo, O din Rønbeck, Oslo, A lfred  Nilsen, Oslo, M arius Trana, 
Oslo, Josef Larsson, Oslo, K arsten  Torkildsen, Oslo, A rth u r K arlsen, Oslo, 
Ingvald  H augen, Oslo, O laf A skeland, Oslo, Em il Torkildsen, Oslo, og K ristine 
A m undsen, Oslo. Varam enn: T horleif A ndresen, Oslo (A ndresen e r v a ra 
m ann for de valte  tillitsm enn.) E rling  F rogner, Oslo, K aare Pehrsen, Oslo, 
K laus K jelsrud, Oslo, og O laf B ruvik, Oslo (forfall). Fra R evisjonsutvalget: 
A lf M ichelsen, Oslo (P eder B irkeland  er oppført u nder N. H andels- og K on
to r og H alvdan W igaard u nder Oslo fylke.) Fra distrik tskontorene: LO ’s 
d istrik tskon to r i Nordland: H ans N ordahl Jensen. LO ’s d is trik tskon tor i 
Troms: A lf Olsen, Tromsø. LO ’s d is trik tskon tor i  F innm ark: A ksel Olsen. 
L O ’s d is trik tskon tor, Sørlandet: Severin  K ristiansen. (Repr. fo r d is trik ts
kon to re t i Rogaland, P e r Aase, er oppført u nder Rogaland fylke.)
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